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OXIMORON-E A KÖRNYEZETPOLITIKA? 
Az oximoron olyan szóösszetétel, amely önmagával ellentmond. 
Ilyen például az objektív vélemény, a Harc a Békéért Mező-
gazdasági Termelőszövetkezet, a beton talpfa, a zombi (azaz 
élőhalott), vagy a városi terepjáró. A TSZ és a beton talpfa 
esetében a szóalkotók ügyetlenségére gyanakodhatunk, de 
az oximoron lehet az ügyes marketing eszköze is. És ezzel el 
is érkeztünk témánkhoz, a környezetbarát autóhoz. Közkeletű 
vélekedés szerint ez nem más, mint az elektromos autó. Minél 
elektromosabb (lágy hibrid<hibrid<plug-in), annál zöldebb.

Szlogenek, reklámfeliratok és képek szintjén nyilván nincs 
lehetőség tudományos pontosságra, a tudásbeli bizony talan-
ságunk és „az attól függ, hogy…” típusú felvetéseink pedig 
ki fejezetten ellenjavalltak, amikor zöld termékeket akarunk eladni. 
A célcsoport a környezettudatos, azaz elméletileg környezetbarát, 
de a valóságban sokszor alultájékozott fogyasztók egyre 
bővülő csoportja. Továbbmegyünk: megfelelően tájékozottnak 
lenni szinte lehetetlen a fenntarthatóság területén, hiszen 
kísérleti műfajról, úgynevezett vad (angolul: wicked) probléma 
megszelídítéséről van szó. Ráadásul olyan globális problémáról, 
ami sokaknál már mély szorongást okoz, s aminek megoldásában 
nem is mindenki hisz.

Jól jön ilyenkor a könnyű bizonyosság: veszünk plug-in-t és 
kicsit megmentjük a Földet. Végső soron ilyen üzeneteket kell 
megfogalmaznunk a fogyasztóknak. Ám hogy hogy jutunk a 
végső sorhoz, az nagyon is felelősségteljes feladat. Hogy egy 
gépkocsi végső soron környezetbarátabb vagy szennyezőbb a 
másiknál, az megválaszolható „viszonylag objektíven” (vigyázat, 
egy újabb oximoron!). Erre való a bölcsőtől a sírig fókuszú 
termékéletciklus-elemzés (LCA), a Svájcban, Hollandiában 
és Németországban már legalább három évtizedes múltra 
visszatekintő ökopont módszerek stb. Tehát viszonylag pontosan 

megállapítható (lenne), hogy egy elektromos és egy hagyományos 
gépkocsi gyártása, használata és hulladékká válása során melyik 
a környezetbarátabb.

Ha ezt pontosan kiszámolnánk (ami nem kis feladat), majd a 
zöldebb termékalternatívára nyomnánk rá a zöld pecsétet, akkor 
a marketing nem lenne „mosolygó hulla”. De ha önérdekünk vagy 
politikai meggyőződésünk előre megmondja az eredményt, akkor 
egyszerűen koncepciós pert folytatunk a hagyományos autók 
ellen. Egy kicsit ez a helyzet az Európai Unióban, de hazánkban 
még inkább, az akkumulátorgyárak propagálásával. Ám 
Magyarország láthatólag ma inkább – A tanú c. filmben ábrázolt 
– komolytalan koncepciós perek országa, hiszen a nagybetűs 
Zöld Gazdaság mellett nyugodtan megférnek a hagyományos 
autógyárak is. Mondhatnánk egy újabb oximoronnal, hogy 
narancssárga zöldpolitika, de a helyzet nyugaton is inkább 
változatlan, azaz hasonló.

Oximoron-e tehát a zöld környezetpolitika? Semmi esetre sem! 
Lehetne hiteles zöldpolitikát folytatni nemcsak kormányzati, 
de céges, sőt fogyasztói szinten is, ám ahhoz először komoly 
elkötelezettség és öko-műveltség kell. Végső soron pedig 
fogyasztásunk visszaszorítása, a vonatnál, busznál és kerékpárnál 
ugyanis még nem találtak fel környezetbarátabb gépkocsit!

Prof. dr. Tóth Gergely / KÖVET Egyesület

A Lépések 90. lapszámának kiadása a LIFE19 CCA/HU/001320 – 
LIFE-CLIMCOOP projekt keretében, az Európai Unió LIFE  
Programjának támogatásával valósult meg.

mailto:info@kovet.hu
http://www.kovet.hu/lepesek-archivum
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Zöld cég vagy zöld termék?
Szerzők:  Dombi Mihály / Budapesti Gazdasági Egyetem / PSZK, Üzleti Gazdaságtan Tanszék, BGE/CESIBUS, dombi.mihaly@uni-bge.hu; 

Szendrey Orsolya / Debreceni Egyetem / GK, Ökonómia Intézet;  
Majláth Melinda / BGE / PSZK, Üzleti Gazdaságtan Tanszék;  
Győri Zsuzsanna / BGE / CESIBUS, BGE / PSZK, Menedzsment és Vállalkozás Tanszék

A vállalati szektor környezeti hatásainak tárgyilagos megismerése iránti igény az elmúlt időszakban 
jelentősen megnőtt. Ez egyrészt magyarázható fogyasztói igé nyekkel, de leginkább a szabályozó 
hatóságok és intézmények törekvéseinek köszönhető. Ez utóbbiak a mindenkori környezetpolitikai 
motivációkon felül egyrészt abból táplálkoznak, hogy a vállalkozások egy része rossz gyakorlatokkal 
reagál az említett igényekre. Franciaország az első európai ország például, ahol jogi eszközökkel 
lépnek fel a greenwashing ellen. Másrészt a szabályozóoldali törekvéseket hajtja előre az a felis-
merés, hogy a gazdaság szerkezeti zöldítése leginkább a beruházások finanszírozásának piacán 
keresztül képzelhető el az ESG (Environment, Social and Governance) elvek érvényesítésével, 
amelynek nagy előnye, hogy a pénzügyi piacokon viszonylag kisszámú szereplő áll szemben a sza-
bályozás monopóliumával, például központi bankokkal. Mindkét fenti fejlemény magában hor doz za 
a szándékolt vagy jóhiszemű tévedés koc kázatát a vállalkozások működésének tény leges környezeti 
hatásainak bemuta tá sa szempontjából. 

Mennyire helytálló egy gyárat 
zöldnek nevezni, ennek minden 
ökológiai, erkölcsi és politikai 
kockázatával együtt csupán 

azért, mert a termelés energia-
igényét napelemparkokkal 

fedezik? Vagy mennyiben elfo-
gadható az, hogy a nem megfele-
lően választott elemzési eszköz 
miatt egész ágazatok kerülnek 

hátrányosabb helyzetbe a finan-
szírozásért folyó versenyben rosz-
szul megválasztott ágazati ESG 
rangsorolások miatt? Egyáltalán 
lehet-e egy cég zöld, ha nem zöld 

a termék, amit kínál?

Ezek a kérdések azért különösen égetőek, 
mert a vállalatok kibocsátásainak és kör-
nyezeti hatásainak jelentős részére annak 
szervezeti határain kívül találhatunk rá. 
Meinrenken és mtsai. (2020) például 866 
termék teljes életciklus-elemzésének (LCA) 
össze hasonlításán keresztül világítanak 
rá, hogy a termékekhez kötődő karbonláb-
nyom á tla gosan mindössze 23%-át adja a 
vizsgált cégek működése, míg 45% a ter-
melési folyamat előtt, 32% pedig ez után 
kerül a légkörbe. A közvetlen és közve-
tett kibocsátások egymáshoz viszonyí-
tott aránya ágazati megközelítésben is 
jelentős különbségeket mutat (Szendrey 
– Dombi, 2023).

Az EU nem pénzügyi beszámolási kötele-
zettségről szóló irányelve (NFRD) és annak 

kiterjesztése a fenntarthatósággal kapcso-
latos vállalati jelentéstételről (CSRD, EP 
& EB, 2022) egyértelműen rögzíti, hogy: 
„A vállalkozásokkal szemben elvárás, 
hogy vegyék figyelembe a hatások 
tényleges és potenciális súlyosságát és 
gyakoriságát. Ez kiterjed termékeik, 
szolgáltatásaik, valamint üzleti kap-
csolataik (ezen belül az ellátási lánccal 
kapcsolatos vonatkozások) hatásaira.” 
(Bököly – Wickert, 2023). 

Ebben a tanulmányban arra vetünk egy 
pillantást, hogy mennyire jellemző a kör-
nye zeti hatások közzététele teljes élet-
cik lus-szemléletben külföldön, illetve 
Ma  gyar országon, továbbá korszerű, elő-
re mutató módszereket ajánlunk a szak em-
be rek figyelmébe. 
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A VÁLLALKOZÁSOK KÖRNYEZETI 
INFORMÁCIÓINAK JELENLEGI 

FÓKUSZA
A vállalatok környezeti és fenntartható-
sági jelentéseit összességében környe ze ti 
információk szempontjából módszer ta ni lag 
nem kielégítőnek és moti vációit tekintve is 
esetlegesnek tekinthetjük nemzetközi kite-
kintésben (Antoninoni & Larrinaga, 2017).  
A szerzők kiemelik, hogy az egyik legna-
gyobb hiányosság a jelenlegi gyakor-
lat ban a vállalatok tevékenységi kö ré  nek 
és a közzétett környezeti ha tá  sok kö rének 
harmonizációja. 

A fenntarthatósági mutatók közzététele 
céljaiból adódóan a fenntarthatósági fele-
lősség (Sustainability control) szükségsze-
rűen tágabb határban értelmezendő, mint  
a pénzügyi felelősség (Financial control). 
A szerzők két határ figyelembevételét java-
solják: a szervezeti és a működési határét. 
Utóbbi segít elkülöníteni a közvetlen és 
közvetett kibocsátásokat, ami éppen 
lefedi a kielégítő és elégtelen fenntartha-
tósági közzététel közti határvonalat is. Ez 
a határ van jelen tanulmányunk közép-
pontjában is, ahogy a vállalkozáson belüli 
környezeti hatásokat kiegészítve a jogi 
határain kívül eső hatások számszerűsíté-
sében próbálunk irányt mutatni korszerű 
nemzetközi eredményekkel a zöld termék 
kialakításához vezető úton.

Stewart és mtsai. (2018) történeti átte-
kintése szerint az első LCA-alkalmazó 
vállalkozások az extraktív és nehézipari 
ágazatokból kerültek ki Európában és 
Észak-Amerikában (autóipar, vegyipar, 
papírgyártás, élelmiszeripar és elektro-
nikai eszközök), míg a szolgáltató szek-
torok érdeklődése kezdetben visszafogott 
volt, és ez a különbség a 2010-es évekre 
sem tűnt el. Azt is kiemelik, hogy a külön-
böző fenntarthatósági jelentésekben még 
mindig dominálnak a szervezeti szintűek 
a termékszintűek felett, és az LCA alkal-
mazása a jelentésekben egyenesen visz-
szaszorulóban van. Azok az ágazatok, ahol 
az LCA alkalmazása elterjedtebb, vagy 
szabályozói oldalról vagy korai adaptá-
lással magyarázhatók. Campos és mtsai. 
(2015) ISO 14000 tanúsított vállalkozásokat 
elemeztek Brazíliában, és klaszterelemzé-
sükben kimutatták, hogy a fentebb említett 
ágazatokhoz hasonlóakban tevékenykedő 
vállalkozások koncentráltak jobban a köz-
vetlen környezeti hatásokra a tanúsítási 
eljárások során. Mindez alátámasztja azt 
a sejtést, hogy az értékláncban fentebb 
található szereplőknek nem érdeke olyan 
módszerek alkalmazása és olyan informá-
ciók közlése, amelyek a közvetlen mellett 

a közvetett, így a termék teljes életútjára 
vonatkozó környezeti hatásokat számsze-
rűsítenek.

Bököly és Wickert (2023) 30 hazai nagy-
vállalkozás megkérdezésével kimutat ták, 
hogy a cégek jelentős része készít ön kén tes 
alapon (70%) nem pénzügyi közzé té telt  
a vizsgált hazai mintában, de a ren del ke-
zésre álló nemzetközi iránymutatá sokat 
nem használják, pedig igényük lenne az 
átlátható, összehasonlíthatóságot biztosító 
és egyszerűen értelmezhető útmuta tókra. 
A jelenleg elérhető jelentésteli esz kö zök 
közül a kifejezetten nem pénzügyi jelen-
téstételre vonatkozó iránymuta tá sok (pl. 
GRI, IIRC) szervezetbe való integrálása 
rendkívül idő-, és energiaigényes (Győri 
és Madarasiné Szirmai, 2023), a pénzügyi 
jelentések oldaláról fejlesztett nemzetközi 
útmutatók pedig nem térnek ki a környe-
zeti hatások értékelésének módszereire  
(pl. IFRS, SASB).

KITEKINTÉS A FENNTARTHATÓSÁGI 
KÖZZÉTÉTEL MÓDSZERTANI 

FEJLESZTÉSÉHEZ

A termékek és szolgáltatások kör-
nyezeti hatásainak teljes körű meg-
határozásának eredendően két nagy 
módszertani megközelítése létezik: az 
életciklus-elemzés (LCA) és az ökoló-
giai lábnyom mérése (EF) (Szennay és 
mtsai., 2021) által követett folyamat- vagy 
termékalapú megközelítés, illetve az 
ága zati kapcsolatok mérlege (ÁKM) 
alapján kialakítható makroszintű meg-
közelítés (Szendrey – Dombi, 2023). Előb-
biek leginkább a scope 1-2, tehát a vállalat 

által közvetlenül befolyásolt kibocsátások 
körében megbízhatóak. Ezzel szemben a 
ÁKM-alapú megközelítések alacsony költ-
séggel és adatigénnyel számos teljes körű 
információ kinyerésére alkalmasak a kör-
nyezeti hatásait tekintve, illetve akár azon 
túl is, a termelés társadalmi (pl. gyermek-
munka) hatásait bemutatva – igaz, mindezt 
ágazati szinten (Malik és mtsai., 2021).  
A legizgalmasabb fejlesztések éppen a két 
szélsőség, a termék és a makroszint közötti 
szakadék áthidalását célzó kutatások 
kö ré ben találhatóak, ezért a továbbiakban 
ezek re koncentrálunk.

Az életciklus-elemzésben rejlő lehetőségek

Az LCA-alapú módszerek sokat fejlődtek  
az elmúlt időszakban, megjelentek például 
új indikátorok (product environmental foot-
print − PEF, organizational environmental 
footprint − OEF) (Stewart és mtsai., 2018). 
Folyamatosan bővül az adatbázisok adat-
tartalma és a bevont környezeti ártalmak 
köre (Meinrenken és mtsai., 2020). Meg-
figyelhető tendencia továbbá, hogy az 
ökológiai lábnyom aggregált, területre 
konvertált komplex mutatója teret veszít 
az egyes összetevőinek footprint jellegű 
közzétételével szemben (carbon footprint, 
biodiversity footprint, water footprint). 
Ennek oka feltehetően ezek egyszerűbb 
magyarázata a különböző vállalati és köz-
politikai dokumentumokban, és a talán túl-
zottan is egyfókuszú környezeti diskurzus, 
melynek során leegyszerűsítve vagy klíma-
változásról vagy biodiverzitásról vagy a víz -
készletekről beszélünk.

A legtöbb elérhető szoftver azonban 
to vább ra is folyamat vagy termékszintű 
elem zés re alkalmas, ami komplexebb 
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egységek elemzése esetén nem előnyös 
(Smith és mtsai., 2022). Ígéretes kezde-
mé nyezés a Cambridge University által 
gondozott Mat-dp modell, mely se gít-
ségével bármi lyen tetszőleges rend szer 
ki épí tésének és használatának erő for-
rás igényei becsülhe tők a teljes ellátási 
lánc ban. Az alkalma zás egy szabadon 
hoz zá férhető Python cso magból és egy 
folyamatosan bővülő erő forrás-regisz ter-
 ből áll (Barron & Cullen, 2023).

Globális input-output adatbázisba integ-
rált szervezeti elemzés

Talán a legígéretesebb lehetőség az LCA- 
és az ÁKM-alapú footprinting korlátainak 
kitágítására a Malik és mtsai., (2021) által 
javasolt integrált szervezeti elemzés. 
Ennek során a vállalkozás kiadásait és 
bevételeit először megfeleltetik a mak-
roszintű (akár globális) ÁKM ágazati 
bon tásának, ez az ún. konkordencia híd 
(concordance bridge). Ez a lépés tulaj-
donképpen úgy fedi fel egy vállalkozás 
lábnyomát a teljes globális gazdaságban, 
mintha egy speciális egyedi jelölővel 
láttuk volna el az általuk felhasznált erő-
forrásokat (kőolaj, fémek, termőföld stb.)  
a kinyerésük helyénél, ami aztán „meg-

festi” a vállalkozás termékeit egészen  
a végfelhasználókig követhető módon. 
A módszer további előnye, hogy egyes  
technológiai beavatkozások környezeti 
hatásokra gyakorolt statikus modellezé-
sére ad lehetőséget. Egy cég immáron a 
pénzügyi hozadék mellett a karbonláb-
nyom csökkenésében megtestesülő 
előnyeit is számszerűsítheti például 
egy energetikai fejlesztésnek vagy egy 
alternatív építőipari alapanyag választá-
sának. Baufils és mtsai. (2023) munkájának 
köszönhetően az ÁKM-alapú elemzések 
azon hibája is kiküszöbölhetővé vált, hogy 
a környezetterhelés első megjelenése és 
a végfelhasználás között nem volt látható 
a valós termékáramlás. A szerzők olyan 
modellt tettek közzé, amely az átáramlá-
sokat is nyomon tudja követni, így még 
részletesebb képet kaphatunk az erőfor-
rások és a szennyezések globális útjáról.
A Malik és mtsai. (2021) tanulmányában 
bemutatott eset környezeti hatásainak 
intenzitását tekintve reális képet fest a 
teljes ágazathoz viszonyítva, így nagy biz-
tonsággal állíthatjuk, hogy ez a módszer 
ideális esetben része kellene, hogy legyen 
a fenntarthatósági elemzések eszköztá-
rának, így alkalmazását joggal várhatná el 
a szabályozó.

ÖSSZEGZÉS
A fentiekben ismertetett eltérő mód-
szerek lehetőséget adnak arra, hogy mérni 
tudjuk a vállalatok és a termékek környe-
zetre gyakorolt hatását. Ugyanakkor azt 
is érdemes végiggondolni, hogy a szabá-
lyozási nyomás és a piac húzóereje közül 
melyik jelent hatékonyabb ösztönzést a 
vállalatok számára ezen módszerek hasz-
nálatára. A bevezetőben már említett  
greenwashing jelenség éppen arra hívja 
fel a figyelmet, hogy a fogyasztók szá-
mára a zöldebb megoldás értékesebb, 
emiatt hajlandóak érte többet is fizetni 
– ezt számos nemzetközi kutatás bizo-
nyította már (legújabban pl. Kovács és 
Keresztes, 2022; Gomes és mtsai. 2023). 
Ezért bizonyos vállalatok igyekeznek zöl-
debbnek tűnni annál, mint amilyenek való-
jában. Amennyiben azonban nem mérhető 
össze a környezeti teljesítmény valamilyen 
objektív módszerrel, úgy a vásárlói (és 
egyébként a befektetői) döntések is tár-
sadalmi szintű veszteséget eredményező 
megoldásokat szülnek.
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A gépjárműből származó akkumulátorok 
hulladékkeletkezési- és kezelési helyzet-
képének tendenciái az Európai Unióban
Szerzők:  Legény-Tóth Adrienn környezetmérnök hallgató / Széchenyi István Egyetem, Győr, legenytothadri@gmail.com;  

Németh Péter tudományos segédmunkatárs / SZIE, Győr, nemeth.peter@ga.sze.hu;  
Macher Gergely Zoltán egyetemi tanársegéd / SZIE, Győr, macher.gergely.zoltan@sze.hu

A közlekedési ágazat a klímaváltozás elleni küzdelem egyik leginkább érintett szektora. Az elmúlt 
években felerősödtek azok a hangok, amelyek e szektor villamosításra való áttérését szorgalmazzák, 
ugyanakkor ez számos más kérdést és akadályt is felvet, többek között például a sokak által is hang-
súlyozott nyersanyag és erőforrások mennyiségének korlátait. Az elekt ro mos meghajtású gép-
járművek számának emelkedése jelentős feladatok elé állítja a kimerült akkumulátorok 
hulladékkezelésének gyakorlatait. Noha az elmúlt években számos újrahasznosítási technológia 
megjelent, továbbra is kérdéses azok fenntarthatósága, továbbá azok széles körű alkalmazhatósága 
és nemzetközi elterjedtségének hiányai is jellemzőek. Ameddig e kérdések megválaszolatlanok, úgy 
jelentős különbségek mutatkoznak akár magában az Európai Unióban is a gépjármű-eredetű akku-
mulátorok hulladékkezelésének és körkörös gazdasági folyamatainak mennyiségi és minőségi jel-
lemzőiben.

HELYZETFELTÁRÁS
Ahogy a világ egyre inkább halad a vil-
lamosítás határainak kiterjesztése felé, 
az akkumulátorok úgy töltenek be egyre 
fontosabb szerepet az energiatárolásban 
(Ghaeminezhad és mtsai., 2023). A karbon-
semleges célok teljesülése, a nagymértékű 
másodlagos erőforrás-visszanyerés és a 
glo bális energiatranszformáció jelentős 
fej lesz tési irány nemcsak a jövőben, de 
napja inkban is. (Mallapaty, 2020). A ha-
gyományos fosszilis tüzelőanyagokból 
származó energiát fokozatosan felváltják 
a megújuló energiák (Service, 2015). Tao 
és mtsai. (2023) szerint az elektromos jár-
művek globális értékesítése 2021-ben meg-
haladta a 6,75 millió darabot, melyet csak 
fokozni fog az üzemanyagárak emelkedése 
és a szén-dioxid-kibocsátás csökkentésére 
irányuló elvárások (Notter és mtsai., 2010). 
Az Egyesült Államok Energiainformációs 
Hivatalának 2012-es becslése már azt vetí-
tette előre, hogy a 2020-as évben eladott 
elektromos gépjárművek száma megköze-
lítőleg 449 000 db és 1 146 000 db közöttre 
lesz tehető az Egyesült Államokban (EIA, 
2012). Winslow és mtsai. (2018) szerint az 
elektromos meghajtású járművek iránt 
megnövekedett kereslet magával hozta 
a lítiumion-akkumulátorok felhaszná-
lási arányának növekedését is, melynek 
következtében nagyobb mennyiségű líti-
um ion-akkumulátor (LIB) kerül a hulladék-
áramba. Az 1990-es évek kereskedelmi 
forgalomba hozatala óta a lítiumion-akku-
mu lá torokat (LIB) széles körben hasz-

nál ják mobiltelefonokban, laptopokban, 
fény képe ző gépekben és más elektronikus 
esz közökben (Winslow és mtsai., 2018). 
A közelmúltban a LIB-ek rést találtak az 
elektromos járművek energiaforrásaként, 
fokozatosan leváltva a nikkel-fém-hidrid 
akkumulátorokat (Wang és mtsai., 2014). 
Újratölthető jellegük és nagy energiasű-
rűségük miatt kiválóan használhatók a 
hordozható eszközökhöz, ugyanakkor azok 
növekvő részesedése a globális akkumu-
látorpiacon felkeltette az érdeklődést a 
gyártás, a használat és az életciklusuk 
utolsó szakaszaihoz kapcsolódó környezeti 
hatások megértése iránt, így a hulladék-
gazdálkodási kihívások iránt is (Winslow 
és mtsai., 2018). 

Wang és Yu (2021) kutatásában 
az LCA-t alkalmazta a lítium-
ion-akkumulátorok környezeti 
hatásának megállapítására és 
azt találták, ha a hulladékká 

vált lítiumion-akkumulátorokat 
megfelelően újra lehetne haszno-
sítani, akkor az életciklusra gya-
korolt környezeti hatásuk drámai 

mértékben csökkenne. 

Ebből adódóan Rinne és mtsai. (2021) 
szerint az elhasznált akkumulátorokból 
származó anyagok fenntartható és ver-
senyképes hasznosítása sürgető kérdéssé 
válik a hibrid és teljesen elektromos jár-
művek növekvő népszerűsége miatt. Az 
Euró pai Bizottság a lítiumot kritikus elem-

ként határozta meg − a kobalttal együtt 
− az EU kritikus nyersanyagok listájának 
2020-as felülvizsgálata során (Európai 
Bizottság, 2020). Ez azért is kiemelendő, 
hiszen az Európai Parlament 2023-ban 
megszavazta, hogy 2035-től csak olyan 
belsőégésű motorú autót enged érté-
kesíteni, amelyek tudnak szintetikus 
tüzelőanyaggal üzemelni. 

Az elektromos járművek növekvő 
elterjedése radikálisan megnö-
veli a jövőben az akkumulátor-
fémek (lítium, nikkel, kobalt) 

iránti igényt, mely fémeknek az 
elektromos járművekből való 
kinyerésére nemcsak a straté-
giai és kritikus elemek elérhe-
tőségének javítása érdekében 
van szükség, hanem az akku-

mulátorok hulladéklerakókban 
történő elhelyezése által oko-

zott problémák mérséklésére is 
(Harper és mtsai., 2019).

EREDMÉNYEK ÉS ÉRTÉKELÉSÜK
Az Európai Unió Statisztikai Hivatala 
(EUROSTAT) adatai alapján elmondható, 
hogy 2010 és 2020 között 33,8%-kal nőtt 
a begyűjtött akkumulátorhulladékok 
mennyisége az Európai Unió (EU-27) 
területén. Míg 2010-ben közel 55 000 ton-
nára volt tehető ez a mennyiség, addig 
2020-ra már 99 000 tonna keletkezett. 
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Az 1. ábrán a Visegrádi Együttműködés 
(V4) tagállamainak adatai láthatók a 
keletkezett hulladék mennyiségére 
vonatkozóan. Magyarországon 2010 és 
2020 között összesen 8 997 tonnányi elem- 
és akkumulátorhulladék került begyűj-
tésre. A két év közötti változás értéke 
+192,6% (2015-2020: +70,2%), hiszen 2010-
ben 434 tonnányi, 2020-ban pedig már 
1 270 tonnányira volt tehető a hulladék 
mennyisége. Csehország esetében 2010 és 
2020 között 310,3%-kal, 2015 és 2020 között 
pedig 53,1%-kal nőtt a keletkezett meny-
nyiség. Míg Magyarország, Szlovákia 
és Csehország esetében egy egyenletes 
tendencia figyelhető meg, Lengyelor-
szágban szignifikáns növekedés volt 
tapasztalható, ahol a változás értéke 
+518,3%-os (2015-2020: +69,5%).

Az EUROSTAT adatbázisában Szlovákiára 
vonatkozó 2010-es adat nem áll rendel-
kezésre, ugyanakkor 2015 és 2020 között 
már 91,3%-os emelkedés volt kimutatható. 
Magyarországon 2010 és 2020 között átla-
gosan  818 tonna/év, Csehországban 1 472 
tonna/év, Lengyelországban pedig 6 461 
tonna/év átlagértékű elem- és akkumu-
látorhulladék keletkezett. Szlovákia ese-
tében 2011 és 2020 között 679 tonna/év 
érték volt megállapítható.

A 2. ábrán a kereskedelmi forgalomba 
hozott elemek és akkumulátorok meny-
nyiségének, valamint a begyűjtött, e 
hul la dék csoportba tartozó hulladékok 
mennyi ségének tagállami megoszlása 
látható 2015-re és 2020-ra vonatkoztatva. 
2015-ben az EU-27 területén közel 177 000 
tonnányi termék került forgalomba, melyre 
ugyanebben az évben 74 000 tonnányi hul-
ladék jutott. Vagyis egy tonnányi termékre 
megközelítőleg 418 kg-nyi (0,428 tonna) 
hulladék jutott. Magyarország részesedése 
e mennyiségekből mind a termékek, mind 
pedig a hulladék mennyiségét illetően 1,01-
1,02%-nyi, az egy termékre jutó hulladék 
mennyisége hasonló az EU-27-s átlaghoz, 
mértéke 414 kg (0,414 tonna). A V4-en belül 
elmondható, hogy Csehországban 355 kg 
(0,355 tonna), Lengyelországban 526 kg 
(0,526 tonna), Szlovákiában pedig 513 kg 
(0,513 tonna) hulladék jutott egy termékre. 
2020-ban az értékesített termék mennyi-
sége már meghaladta a 229 000 tonnát 
(+29,4%), míg a hulladék mennyisége közel 
99 000 tonna (+33,8%) volt. Az egy ter-
mékre jutó hulladék mennyisége csekély 
mértékben növekedett (432 kg). Hazánk 
részesedése mindkét kategória esetében 
ugyancsak 1,1-1,3% körüli volt, az egy ter-
mékre eső hulladék mennyisége pedig 507 
kg-ra nőtt (0,507 tonna). Szintén elmond-

ható továbbá, hogy a V4-en belül nem 
egységes változás ment végbe, ugyanis 
Csehországban 434 kg-ra (0,434 tonna), Len-
gyelországban 561 kg-ra (0,561 tonna) nőtt, 
Szlovákiában pedig 454 kg-ra (0,454 tonna) 
csökkent a mennyisége.
Az értékesített termékek mennyisége, 
valamint a begyűjtött elem- és akkumu-

lá tor hulladékok viszonyát tekintve, az 
egyes uniós tagállamok csoportokra 
oszthatók. 2015-ben Németország, Fran-
ciaország és Olaszország jelentős mennyi-
ségű elemet és akkumulátort értékesített, 
melyhez viszonylag magas hulladékkép-
ződés is társult. A második kategóriát Len-
gyelország, Spanyolország, Svédország és 

1. táblázat: A gépjárművekből származó akkumulátorhulladékok  
hulladékhierarchia szerinti kezelésének megoszlása (2015-2020, tonna, Magyarország)

Adatok forrása: EUROSTAT adatok alapján, saját szerkesztés

2015 2016 2017 2018 2019 2020 VÁLTOZÁS 
 (’15-’20)

Újrahasználat
(„Reuse”)

3 3 5 21 8 4 +33,3%

Újrahasznosítás 
(„Recycling”)

97 76 77 102 117 122 +25,8%

Ártalmatlanítás 19 22 17 18 17 15 -21,1%

Összesen: 119 101 99 141 142 141 +18,5%

1. ábra: A keletkezett elem- és akkumulátorhulladékok mennyisége a V4 tagállamaiban

Adatok forrása: EUROSTAT adatok alapján, saját szerkesztés

2. ábra: A begyűjtött elem- és akkumulátorhulladék, valamint az értékesített termék mennyiségének 
viszonya az Európai Unióban (EU-27)

Adatok forrása: EUROSTAT adatok alapján, saját szerkesztés
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Hollandia alkotja, ahol az értékesített meny-
nyiség 5 000 tonna feletti, de a keletkezett 
hulladék mennyisége még 10 000 tonna 
alatt alakult. Az unió többi tagállama pedig 
egy harmadik kategóriába sorolható, ahol 
mind az értékesített termék, mind pedig 
a hulladék mennyisége 5 000 tonna alatti 
volt. Ezzel szemben 2020-ra a második cso-
portba tartozó tagállamok lemorzsolódása 
mutatható ki, míg Lengyelország átkerült 
az első kategóriába Németország, Francia-
ország és Olaszország mellé. 
Magyarország mindkét évben a harmadik 
csoport középértéke körül helyezkedett 
el (zöld ponttal jelölt). Az 1. táblázat a 
hulladékhierarchia szerint kezelt, 
gépjárművekből származó akkumu-
látorhulladékok mennyiségeinek 
megoszlását foglalja össze. Ahogy az a 
táblázatos adatokból is kiderül, Magyar-
országon 2015 és 2020 között az ártalmat-
lanított hulladék mennyisége 21,1%-kal 
csökkent, míg az újrahasznosított meny-
nyiség 25,8%-kal, az újrahasznált hulla-
déké pedig 33,3%-kal nőtt.
A 3. ábra a fenti adatok százalékos meg-
oszlását szemlélteti a hulladékhierar-
chia szerinti felbontásban. 2015-ben 
az ártalmatlanított gépjármű-eredetű 
akkumulátorok mintegy 16,0%-át tették ki 
a teljes mennyiségnek, mely 2020-ra már 
10,6%-ra csökkent. Az újrahasznosításra, 
visszanyerésre küldött akkumulátorok  
a teljes mennyiség 81,5%-át tették ki 2015-
ben, 2020-ban pedig annak 86,5%-át.  
A legkisebb részarányt az újrahasználat 
teszi ki, amely a lenti piramisoknak is 
egy alig látható – piros színnel jelölt – 
részét adja. 2015-ben a hulladékká vált 
gépjármű-akkumulátorok 2,52%-át, 2020-
ban 2,84%-át használták újra. Mindezek 
alapján elmondható, hogy a gépjármű-ere-
detű akkumulátorhulladékok újrafeldolgo-
zása és újrahasznosítása jelentős részét 
képezi − mint hulladékkezelési művelet 
− az effajta hulladékok kezelésének. Ezzel 
párhuzamosan az ártalmatlanítás mértéke 

csökkenő tendenciát követett 2015 és 2020 
között. Ugyanakkor azt is szem előtt szük-
séges tartani, hogy mind hazánkban, mind 
az EU-27 területén folyamatosan növekvő 
tendenciát követ a gépjárművekből szár-
mazó akkumulátorhulladékok mennyisége.

ÖSSZEGZÉS
Eredményeink korlátja, hogy az Európai 
Unió Statisztikai Hivatalának adatai 
együttesen kezelik az akkumulátor- és az 
elemhulladékokat, ezek mennyiségéből 
egységes mutatót generál. Bár eredmé-
nyeink azt mutatják, hogy a gépjármű-
vekből származó akkumulátorhulladékok 
mennyiségére teljes körű adathozzáférés 
valósul meg, jellemzően nem minden 
tagállam esetében érhetők el adatok 
minden egyes évre, mely csakugyan 
elmondható az akkumulátorokból vissza-
nyert fémek mennyiségére is. 
Kutatásunkban tehát rávilágítottunk, 
hogy az elektromobilitás térnyerése egy 
olyan megoldandó környezetvédelmi kihí-
vást teremt, amely elsősorban a hulladék-
gazdálkodás területén érezteti hatását. 
Láthattuk, hogy az Európai Unió területén, 
így Magyarországon is növekvő tendenciát 
követ a hulladékká vált akkumulátorok 
mennyisége. 
Mindez tükröződik az egy egységnyi 
tömegű hulladékra eső egységnyi tömegű, 
újonnan kereskedelmi forgalomba hozott 
termékek mennyiségében is, melyben 
csakugyan széles spektrum mutatkozott 
az EU-27 viszonylatában. 
Pozitívum azonban, hogy a Magyaror-
szágon képződött gépjármű-eredetű akku-
mulátorok jelentős része újrafeldolgozásra 
kerül, s az elmúlt évek folyamán csökkent 
az ártalmatlanítással kezelt hulladék meny-
nyisége.
Fontos kihangsúlyozni, hogy a jármű-ak-
ku mulátorok újrahasznosítása komplex fel-
a dat, amelyben a szigorú jogi, szabályzási 
környezetnek legalább akkora szerepe van, 

mint a technológiai szektornak. Kiemelten 
fontos, hogy az akkumulátorok újrahasz-
nosítása során az ellátási láncok közve-
tett kibocsátását a lehető legalacsonyabb 
szinten tartsuk, az új jármű-akkumulátorok 
gyártását és a használt telepek újrahasz-
nosítását emiatt célszerű egymáshoz közel 
eső, adott esetben azonos helyen végezni. 
Az akkumulátorok újrahasznosítása lehető-
séget biztosít arra is, hogy a kritikus nyers-
anyagok esetében csökkenjen a függés a 
sok esetben bizonytalan politikai berendez-
kedésű kitermelő országoktól. Az elektro-
mobilitástól várt pozitív környezeti hatások 
elérése érdekében kulcsfontosságú, hogy 
a legjelentősebb környezeti lábnyommal 
rendelkező komponens, az akkumulátor 
esetében a teljes életciklus-elemzés mód-
szertana kerüljön alkalmazásra.

 

3. ábra: A gépjármű-eredetű akkumulátorhulladékok  

hulladékhierarchia szerinti kezelésének megoszlása Magyarországon (%), 2015-2020 

Adatok forrása: EUROSTAT adatok alapján, saját szerkesztés 
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Gasztroturizmus lehetőségei a balatonlellei 
Kishegyen
Szerzők:   Szente Viktória / MATE Agrár- és Élettudományi Intézet; Lázár Edit / MATE Gazdaság- és Regionális Tudományok Doktori Iskola

Napjainkban az utazás élményében 
egyre jelentősebb szerepet játszik az 
étel- és italfogyasztás mint kiegészítő 
szolgáltatás. Előfordulhat, hogy ezek 
akár fő motivációi is lehetnek egy-egy 
turisztikai látogatásnak. Ennek hatá-
sára létrejött a turizmus ágazaton belül 
az ún. gasztroturizmus, mint turisz-
tikai szegmens, melynek jelentősége 
vi lágszerte és Magyarországon is egyre 
nö vekszik (Tóth és mtsai., 2020). A gaszt-
roturizmusnak többféle formája létezik, 
melyek közül jelen cikk a magyaror-
szági, ezen belül is egy dél-bala toni 
település közelében megrendezett gaszt-
ro  fesztiválokkal foglalkozik.

A Balaton déli részén megtalálható Kis-
hegy az elmúlt években már nemcsak 
a helyi borászok által látogatott, hanem 
egyre elterjedtebbé vált a hazai és külföldi 
turisták körében egyaránt. Ennek egyik 
oka a hegyen található vendéglátó egy-
ségek számának növekedése, valamint a 
már évek óta megrendezésre kerülő ún. 
Kishegyi kortyok és falatok, valamint a 
Murci-fesztivál elnevezésű rendezvények 
növekvő népszerűsége (Wilhelm, 2023). 
A térség ismertségének változását több 
tényező befolyásolta: legyen ez a trend-
ként terjedő gasztroturizmus jelensége, a 
balatoni szezon meghosszabbítására tett 
szakpolitikai intézkedések vagy éppen a 
COVID-19 világjárvány okozta bezártság 
utóhatása (Wilhelm, 2023). Egy biztos, a 
balatonlellei Kishegy szőlőhegyen szer-
vezett gasztronómiai rendezvények nép-
szerűsége töretlen. Kérdésként merül 
fel ugyanakkor, hogy ezek a programok 
valóban a régiót, a térséget szolgálják?  
A tanulmányban erre a kérdésre keresem 
a választ.
Kutatási kérdésként fogalmaztam meg, 
hogy milyen pozitív és negatív társadalmi, 
gazdasági és környezeti hatások kelet-
kezhetnek ezen rendezvények térnyerése 
során? A feltáró elemzés elsősorban a 
gasztronómiai turizmus környezeti- 
és társadalmi hatásaira fókuszál. Cél 
rávilágítani arra, hogy mennyire fontos a 
tudatos szervezés, a fenntartható fejlődés 
szempontjából történő hatásvizsgálatok, 
illetve az ökológiai lábnyom csökkenté-
sére történő odafigyelés, vagy legalábbis 
szinten tartása a desztinációban. 

GASZTROTURIZMUS ÉS JELENTŐSÉGE
A vidéki turizmus fogalma ma sokkal szé-
lesebben értelmezendő, mint korábban, és 
a vidékfejlesztés egyik legfontosabb ele-
mének tekinthető, hiszen a vidéki tu rizmus 
alapvető célja a lakosság jöve de lemhez 
juttatása, életszínvonaluk nö ve lése, s 
nem utolsó sorban a helyben tar tás, az elván-
dorlás megakadályozá sa (Muhi, 2020).

Hazánkban a gasztroturizmus, mint fo ga lom 
a 2000-es évek második felének „ter méke”. 
Nehéz definiálni szerepét, ugyanakkor nap-
ja inkban szinte létfontosságú, hiszen a 
leg fontosabb tudományterületeket érinti, 
gaz dasági, társadalmi és környezetvé-
delmi szakterületeket egyaránt. Kultúrája 
folyamatosan fejlődő és egyre népszerűbb 
tendenciát mutat (Tóth és mtsai., 2020).

Gasztroturizmus komplexen hathat egy 
elmaradott térségre, jótékony hatással 
lehet annak fejlődésére, új munkahelyeket 
teremthet, jó reklámot nyújthat a helyi ter-
mékeknek, vagy ahogy a balatoni Kishegy 
esetében, a szezonalitás megszüntetését is 
befolyásolhatja. Meghonosításának egyik 
legnépszerűbb formája az étel-, italfeszti-
válok szervezése, amelyek ugyan segítik az 
adott térség/település fejlődését, azonban 
nem szabad megfeledkezni ennek a fenn-
tartható gazdasági és környezeti fejlődésre 
gyakorolt hatásairól sem (Lenkovics és 
mtsai., 2017). 

Ahogy egy-egy ilyen rendezvény igyekszik 
kulináris élvezeteket nyújtani a gasztro-
nómia terén, úgy fokozatosan felismerést 
nyert az is, hogy nem elég a társadalom szá-
mára javakhoz való hozzáférés, igenis szük-
ségesek az effajta rendezvények, melyeknél 
elengedhetetlen, hogy a társadalom jól is 
érezze magát, vagyis mindennapjait pozitív 
előjelű élményekkel élhesse meg (Royo, 
2007); (Michalkó és mtsai., 2011). 

Az eredmények azt mutatják, hogy a fesz-
tiválok széles kínálata és célcsoportjaik 
változó igényei hatására a szervezők 
megújítási válsággal néznek szembe. 
Emiatt különösen fontos a közösség 
nagyobb arányú bevonása a stratégiai ter-
vezésbe (Tóth és mtsai., 2020).

A FENNTARTHATÓ GASZTRONÓMIA 
A turizmus ún. „zöldülése”, fenntarthatósá-
gának megvalósítása lassan évtizedek óta 
központi szerepet játszik a szakmai kuta-
tások, az oktatás, a különböző turisztikai 
szervezetek és egyre inkább a turisták 
körein belül is. A fenntartható turizmus-
fejlesztés, a felelős magatartásmód értel-
mezése, a klasszikus turizmuselméletbe 
ültetése számos probléma forrása a kivi-
telezés szempontjából. Figyelembe véve 
a fenntarthatóság pilléreit, illetve mind-
végig szem előtt tartva – a környezeti és a 
társadalmi tényezők mellett – a gazdasági 
egyensúly folyamatos, kiegyensúlyozott 
növekedésének fontosságát, a legfonto-
sabb kérdés, hogy miként lehet a gyakor-
latban érvényesíteni mindezt (Kovács, 
2013).

A világ számos országában, csakúgy, mint 
hazánkban is egyre jelentősebb szerepet 
kap az egészség, az egészséges életmód. 
Ennek szerves részét képezi az étkezés, 
amihez hozzátartozik az egészséges, 
természetes alapanyagok fogyasztása. 
A helyi alapanyagokból készített élelmi-
szerek, ételek, vagyis az élelmiszer jellegű 
helyi termékek ennek méltó képviselői 
(Madarász és mtsai., 2021).  
Ez az ún. „zöldülési” folyamat mégis 
jóval később kezdődött meg, mint ahogy 
az szükséges lett volna. Az éttermek, 
gasztrorendezvények a gyorsan meg-
térülő beruházások közé tartoznak, 
különösképpen, ha turisztikailag frekven-
tált területen létesítik őket. Gyakran nem 
a hosszú távú, stabil jövedelemforrást, 
hanem a néhány évig tartó nagy bevételt 
hozó üzletet látják bennük. Ez az üzletpo-
litika szinte teljes mértékben kizárja a kör-
nyezetbarát megoldások meghonosítását 
(Kovács, 2013).
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Ezzel párhuzamosan hazánkban igény 
jelentkezett az ún. zöld éttermekre, sőt 
egyre erősödött a minőségi alapanya-
gokból készülő élelmiszerek megjelené-
sével. Azok a tudatos fogyasztók, akik 
vásárlásaik során is figyelmet fordítanak 
az élelmiszerek összetételére és szárma-
zási helyére, megjelentek az éttermekben, 
turizmus kínálta eseményeken. Ezen 
fogyasztók hajlandóak többet költeni a bio- 
és a helyi alapanyagokból készült ételekre, 
ők a fenntarthatóság eszméjét követve 
keresik és igénylik az ilyen típusú ételt 
kínáló vendéglátó egységek és események 
elterjedését (Kovács, 2013). 

A fenntarthatóságnak azt kell jelentenie, 
hogy a turizmus alapjául szolgáló erőfor-
rások, és a turizmus által érintett szemé-
lyek ne szenvedjenek el olyan hatásokat, 
amelyek visszafordíthatatlan negatív folya-
matokat indítanak el (Nemzeti Turizmus-
fejlesztési Stratégia, 2022), valamint csak 
azok a turisztikai vállalkozások nevezhe-
tőek felelősnek, amelyeknek döntéseiben 
nemcsak a közvetlen gazdasági érdekek 
játszanak szerepet (Davis, 1960), hanem 
képesek a társadalom- és környezetünk 
javára is felelősségteljesen cselekedni. 
A fenntarthatóság koncepciója nem újke-
letű a vendéglátásban, ezen belül a gaszt-
romóniát érintő turisztikai eseményekben 
sem, melyeknél lassú és egyenletes fejlődés 
tapasztalható. A folyamat korántsem ért 
véget, viszont az az általános megállapítás, 
hogy az ilyen típusú rendezvények nagy 
energiafelhasználók, rengeteg szennyvizet 
és hulladékot termelnek és megterhelik a 
környezetüket a még mindig helytálló vál-
tozások ellenére is (Gössling és mtsai., 2015; 
Line és mtsai., 2016). Eszerint az éttermek, 
vendéglátó egységek felelőssége nem 
az alapanyagok feldolgozásának mód-
jánál kezdődik, hanem a beszerzés for-
rásának alapos vizsgálatánál (Kasim és 
mtsai., 2012). A környezetterhelés csökken-
tése mellett a helyi élelmiszer biztonságo-
sabb érzete, a termelővel való személyes 
kapcsolat és a közösségben maradó profit 
mind a fenntarthatóságot, a fenntartható 
gasztronómiát erősíti (Kovács, 2013). 

ÉLELMISZEREK, ÉTELEK SZEREPE  
A GASZTROTURIZMUSBAN

Számos társadalmi jelenség hagyja „láb-
nyomát” az élelmiszertermelésen és 
-fogyasztáson, ennek következtében az élel-
mezés biztonságán is. Az étel, amit egy-egy 
ilyen fesztivál alkalmával elfogyasztunk 
nemcsak a turizmus fejlődésére, hanem 
a környezetre is jelentős hatással van. 
Hazánkban csupán a lakosság mintegy 
20 százaléka táplálkozik egészségesen és 

fenntartható módon (Szűcs, 2020), pedig 
a fenntartható fogyasztás célja, hogy biz-
tosítsuk a társadalom – beleértve a jövő 
generációinak is – a jólétét, odafigyelve a 
természet által nyújtott erőforrások felhasz-
nálására és a szennyezés kibocsátására 
(Csutora és mtsai., 2011). A fenntartható és 
egészségtudatos fogyasztás tehát feltéte-
lezi egy új életmód, életstílus irányába tör-
ténő elmozdulást is (Valkó, 2003). Sajnos a 
legtöbb ilyen rendezvény alkalmával az ide-
látogatók számára jellemzően még mindig 
a pillanatnyi élvezeti érték a fontos, nem 
feltétlen a tudatos fogyasztás és előállítás. 
Azonban kis mértékű változás már észre-
vehető. Bár történtek előrelépések a cikk 
elején említett rendezvényeken, a fenntart-
hatóságért tett törekvésben, saját tapaszta-
latból arra a megállapításra jutottam, hogy 
még mindig van hova fejlődni (pl. hulladék-
gazdálkodás).
A rendezvényeken megjelenő és szervező 
vállalkozások feladata tehát felkutatni azon 
termelőket, akik a minőség folyamatos 
el len őrzésével vigyázzák az alapanyagokat 
és környezetünket (Benedek, 2014), vala-
mint a látogatók számára is olyan részvé-
teli feltételrendszert kialakítani, amellyel 
példát mutathatnak mások számára (pl. sze-
zonális alapanyagok felhasználása, rövid 
ellátási lánc [REL] alkalmazása).

KISHEGYI KORTYOK ÉS FALATOK, 
VALAMINT A MURCI-FESZTIVÁL

A várakozásokkal ellentétben, hatalmas 
volt az érdeklődés az először 2018 tavaszán 
majd őszén megrendezett, két példaként 
említett dél-balatoni gasztronómiai talál-
kozóra. Első alkalommal közel 6-7 ezer 
ember látogatott ki a helyszínre, számuk 
azóta csak emelkedett. Az eseményeknek 
helyt adó Kishegy szőlőhegy Magyaror-
szág Dél-dunántúli régiójában, Somogy 
Vármegyében található a Balaton déli 
részén Balatonlelle közelében, melyet az  
1. ábra is szemléltet. 

A szervezők célja elsősorban a Balaton 
szezonalitásának csökkentése volt, 
azonban senki sem gondolta, hogy olyan 
népszerűvé válnak a rendezvények, hogy 
egy évvel előre már szállásfoglalások tör-
ténnek a környéken. Jelen példa is azt 
mutatja, hogy a szezonalitás mérséklődé-
séhez hozzájárulnak az elmúlt években 
megvalósult fejlesztések (pl. úthálózat 
kiépítése Kishegyre), valamint a növekvő 
szolgáltatói aktivitás, amely a szezonon 
kívüli kínálatot biztosít a látogatóknak. 

Szintén fontos szerepe van a helyi turiz-
musmenedzsmentnek, amely a szezon hosz-
szabbításában, illetve a második szezon 
megalapozásban érdekelt, és ezért a ren-
dezvénykínálat növelését, valamint ezt 
támogató marketingkommunikációt foly-
tatnak (Palacsics és mtsai., 2018). A tavalyi 
évben a tavaszi szezont megnyitó rendez-
vényen 8 különböző étterem és pincészet 
kínálta termékeit az idelátogatóknak 
(csodalatosbalaton.hu). Az őszi eseményen 
7 helyszínen, több mint 25 borászat és ven-
déglátó várta a dél-balatoni gasztronómia 
iránt érdeklődőket (hellobalaton.hu). De 
ezen kívül megtalálható itt még a kicsik 
számára kialakított játszóház, baba-mama 
sarok, kézműves kiállítók és foglalkozások 
annak érdekében, hogy minden generáció 
megtalálhassa a számára legkedveltebb 
időtöltést. 

A környezetvédelemért tett egyik lépés 
talán az autók használatának minimali-
zálása volt a fesztiválok területén, amelyre 
csak a rendezvény szervezői kaptak enge-
délyt. A látogatók más, környezetkímélő 
alternatívát választhattak (pl. elektromos-
kerékpár-bérlés, gyalogos közlekedés) 
(Lellei Újság, 2018). Emellett odafigyelnek 
az egyszer használatos műanyagok mini-
malizálására, melyek helyettesítő eszköze 
a papír étkészletek és az ún. „repohár” 
rendszer bevezetése (saját pohár is hoz-
ható a rendezvényre), illetve fokozottan 
ügyelnek a szelektív hulladékgyűjtésre és 
a komposztálható hulladék gyűjtésére is. 
Továbbá a rendezvények látogatásakor 
tudomásomra jutott, hogy a helyi borá-
szok vízgazdálkodása is a környezet-
védelemre történő odafigyelést erősíti 
vízgyűjtő berendezéseik segítségének 
köszönhetően.

1. ábra: Kishegy elhelyezkedése  
Somogy Vármegyében 

Forrás: Google Maps térkép.hu

http://csodalatosbalaton.hu
http://hellobalaton.hu
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A fenntarthatóság eszméje évtizedek 
óta jelen van hazánkban is, bár a piaci 
szereplők gyakran más-más, az eredeti 
koncepciótól némileg eltérő jelentéstar-
talommal azonosítják. A turizmus fenn-
tarthatóságának vizsgálatát tehát, a már 
korábban említett három oldalról érdemes 
megközelíteni: gazdasági, társadalmi és 
környezeti (Kovács, 2020). E három szem-
pont összefügg, hatásuk a fenntartható 
turizmusra együtt vizsgálandó. 
A példaként említett helyi gasztroren-
dezvények idővel turisztikai jellegű, 
térségi vonzerejű fesztiválokká váltak, 
melyek fokozott figyelmet igényelnek 
a fenntartható fejlődés szempontjából. 
Valóban elegendőek-e az erre nyújtott kor-
mányzati támogatások, elég hatékony-e a 
városvezetési stratégiák alkalmazása és 
eljut-e minden (felelős) társadalmi réteghez 
ennek fontossága?! 
Emellett érdemes odafigyeli arra, hogy a 
folyamatosan igyekvő és felzárkózni kívánó 
vidék életében mennyire lényegesek ezek a 
rendezvények, események. Megtartásuk 
és megújulásuk elengedhetetlen egy 
fejlődni kívánó térség életében. Fokozott 
odafigyelés szükséges ezen események 
veszélyeire, amelyek az egyre növekvő 
hazai turizmus okozta hatásokat kiváltják. 

Gondolok itt a megnövekedett energiafo-
gyasztásra, vízfogyasztásra, a rendezvé-
nyek után maradó hulladékmennyiségre 
és annak feldolgozására vagy akár a zöldte-
rületek csökkenésére.
Ezekre a jövőben – különösen a klímavál-
tozás okán – fokozott figyelmet és támoga-
tást szükséges fordítani.

E feltételek teljesülése esetén a vizsgált 
gasztrorendezvények egy része a helyi 
közösség és a turisták számára is fenn-
tartható lehet gazdasági, társadalmi és 
kulturális értelemben egyaránt (Tóth és 
Hegedűs, 2019). 
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Fotók: ©Kishegyi Kortyok és Falatok

Gasztroturizmus „zöldülése” a balatonlellei Kishegyen 
Forrás: Jelen cikk alapján saját szerkesztés

KEZDEMÉNYEZÉS KIVITELEZÉS

Energiahatékonyság
A hegyen található vendéglátóhelyek alternatív 

energiafelhasználása

Vízfelhasználás Vízgyűjtők, víztisztító berendezések használata

Környezetbarát közlekedés Autós közlekedés kizárása (kivétel a kitelepülő éttermek)

Hulladékgazdálkodás
Szelektív hulladékgyűjtés és komposztálható hulladék 

gyűjtése

Egyszer használatos műanyagok 
kezelése

Műanyag étkészletek minimalizálása, helyette papír/fa 
evőeszközök alkalmazása, ún. „repohár” rendszer bevezetése

REL alkalmazása az alapanyagok 
beszerzésekor

A kitelepült-, valamint a helyben található vendéglátóhelyek 
között egyre többen odafigyelnek a helyi alapanyagok 

felhasználására

Szezonális élelmiszerek felhasználása
A kínált menüsor a szezonalitásra törekszik az elkészített 

ételek összeállításakor

Kommunikáció, zöld megoldások iránti 
elhivatottság

A szervezők igyekeznek olyan éttermeket, borászatokat 
bemutatni, akik számára fontos az ökológiai lábnyom 

csökkentése működésük során

https://csodalatosbalaton.hu/programok/gasztro-programok/kishegyi-kortyok-es-falatok-2023-balatonlelle/
https://hellobalaton.hu/program/murci-gasztrofesztival-a-kishegyen-balatonlelle-2023-oktober-21/
https://www.google.com/maps/place/Kis-hegy/
https://mtu.gov.hu/cikkek/strategia
https://www.facebook.com/profile.php?id=100083399286099
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Új kármentesítési módszerrel nyerhetjük 
vissza a szennyezett területeket
Szerzők: Kovács András ügyvezető;  Lendvai József vizsgálómérnök / IMSYS Kft., kovacs.andras@imsys.hu, lendvai.jozsef@imsys.hu 

Az IMSYS Kft. a Nemzeti, Kutatási és Fejlesztési Alapból támogatott KFI _ 16-1-2017-0377 azono-
sító számú pályázata eredményeként, az ipar által szennyezett területek kármentesítéséhez olyan 
új módszertant írt le, melynek segítségével sűrűn beépített részek kármentesítése valósulhat meg. 
Olyan területeké, ahol a hagyományos kármentesítési technológiák (talajcsere, Pump & Treat) nem 
alkalmazhatóak a környező ipar, a meglévő szolgáltatások vagy a lakosság jelentős zavarása miatt. 

A módszertani leírásban megadott tech-
nológia olyan új lehetőséget biztosít a 
bio remediációs kármentesítési techno-
lógiák szakterületén, mely módszernek 
az alkalmazása jelenleg nem jellemző 
vá lasz tás az egyéb, hagyományosnak 
mond ható talaj- és talajvíz-tisztítási eljárá-
sokkal szemben. Az in situ bioremediáció 
ugyanakkor fenntartható alternatívát 
jelent, mivel mind energia-, mind vegy-
szerigénye jelentősen kisebb, mint a ha-
gyományos eljárásoké.

Hol alkalmazható ez a módszer?

Az intenzifikált anaerob bioremediáció, 
mint kármentesítési technológia azonban 
nem biztos, hogy minden helyszínen megfe-
lelően alkalmazható a klórozott oldószeres 
szennyeződések bonyolultsága és a lehet-
séges helyspecifikus korlátozó tényezők 
(például nehéz hidrogeológiai körülmé-
nyek) miatt. Bizonyos helyszíneken csak 
akkor lehet hasznos, ha más kiegészítő 
technológiákkal párosul. A javasolt mód-
szertan célterületei azok a helyek, ahol 
a klórozott szerves vegyületekkel szeny-
nyezett talajvíz és egyéb anaerob lebom-
lási folyamatokra fogékony szennyezők 
felszámolása szükséges. Olyan területek 
kármentesítésére alkalmazható, ahol a hid-
ro geológiai körülmények megfelelőek, a 
víz  zel telített talajzóna in situ intenzifikált 
bio re me diációja lehetséges, és a terület 
en de  mikus mikroflórája mutat deklorinációs 
po ten ciált. Alkalmazása akkor javasolt, ha a 
köl tség-haszon elemzés is azt mutatja, hogy 
a technológia költséghatékonyabb a töb bi 
kármentesítő beavatkozáshoz képest.

Miért ezt a technológiát alkalmazzuk?

A módszertani leírásban a legmodernebb 
kémiai és biológiai monitoring eszközöket 
új technológiákkal egészítettük ki, melyek 
eredményeire alapozva pontosan para-
méterezett in situ bioreaktorokat lehet 
kialakítani a szennyezett területek reme-
diálására. Az eljárással, a korábbi biológiai 
kármentesítések ad hoc jellegű injektá-
lásaival és adatgyűjtéseivel szemben, 

tudományos kísérletekkel megalapozott, 
laboratóriumi körülmények között kifej-
lesztett, laboratóriumi oszlopkísérletek 
és terepi (in situ) pilot-tesztek során opti-
malizált, célzott lebontást lehet elérni. 
A módszertan tartalmazza a kidolgozott 
mérési, mintavételi és kármentesítési tech-
nológiai elemeket. A bioremediáció ma 
elterjedt módszereivel ellentétben ezzel az 
eljárásmóddal nemcsak a szennyezett talaj 
vagy talajvíz kiemelése során végzünk 
analitikát, hanem a kezelés teljes időtar-
tamában, akár hónapokon vagy éveken át. 
Ez a hatásfok pontosabb meghatározását 
és növelését is lehetővé teszi.

Az intenzifikált anaerob bioremediáció 
helyszíneinek értékelésére a módszertan 
nem   csak a gyakorlatban általánosan alkal-
ma zott megoldásokat használja, hanem 
olyan, a jelenlegi gyakorlatban csak kiegé-
szítő szűrésként javasolt technikákat is 
magába foglal, mint a PCR alapú mole ku-
láris biológiai vizsgálatok, a labora tó riumi 
mikrokozmosz-vizsgálatok és la bo  ra  tó riumi 
oszlopkísérletek. 

A mikrokozmosztesztek kémiai analí-
zisével és mikrobiológiai vizsgálatával 
ha tározzuk meg a kulcsparamétereket, 
valamint az inhibitorfaktorokat. Az oszlop-
kísérletekkel a mikrokozmosztesztekben 
megtalált kulcs paraméterek koncentráci-
óját változtat va optimalizáljuk a szubszt-
rátadagolás para mé tereit. Ezek a tesztek, 
analitikai mód sze rekkel kombinálva a 
mik ro biális popu lációk és a helyszíni ter-
mészetes aktivitás pontosabb jellemzésére 
adnak módot, így nagymértékben csök-
kenthetik a fokozott anaerob bioremediáció 
terepi megvalósításával és tervezésével 
kapcsolatos bizonytalanságokat.

Új baktériumtörzs a monoklór-benzol 
kármentesítésben

A technológia tudományos hátteréül a ko -
ráb bi évek során alkalmazott bioremedi ációs 
kísérletek, valamint a hazai és külföldi eset-
tanulmányok szolgálnak. A projekt tagként 

bevont Bay Zoltán Alkalmazott Kutatási 
Közhasznú Nonprofit Kft. Biotechnológiai 
divíziója (Bay-Bio) biztosította a ku tatáshoz 
szükséges tudományos hátteret.

A módszertan egyik fő eleme új lehető-
séget nyit meg a monoklór-benzol kár-
mentesítésben. A Bay-Bio munkatársai 
izoláltak egy olyan Pseudomonas törzset 
(Pseudomonas sp. EM1), mely aerob és ana-
erob denitrifikáló körülmények között is 
képes nagyfokú MCB bontásra. A mikroor-
ganizmus a monoklór-benzolon kívül képes 
bontani a benzolt, toluolt, etil-benzolt, 
valamint az 1,3-, illetve 1,4-diklórbenzolt is.  
A mikroorganizmus segítségével az ed-
digieknél sokkal költséghatékonyabb 
kármentesítések tervezhetők és kivite-
lezhetők, hiszen a nehezen és drágán ada-
lékolható oxigén helyett elegendő magas 
nitráttartalmú ásványi sóoldatot injektálni  
a bioaugmentáció mellett.

A gyorsabb és hatékonyabb bioremedi-
áció érdekében ugyanis bioaugmentációt 
is al kalma zunk abban az esetben, ha a ter-
mészetes mikróbaközösség nem rendelkezik 
a megfelelő génkészlettel vagy a számos-
sága túl alacsony, ezáltal a biostimuláció 
nem lesz hatékony. 

Innovatív megoldás

A dokumentumban leírt technológiai és 
mód szertani fejlesztés lehetővé teszi, 
hogy a későbbiekben az intenzifikált bio-
remediációs kármentesítési technológia 
szélesebb körben elterjedjen. A mintate-
rületek kármentesítésén alapuló módszer-
tani útmutató pozitív példaként szolgálhat 
a jövőbeli kármentesítési projektekhez. 

A Módszerleírás a VÁLLALATI KFI _ 16 
szakértői vizsgálatokon kiemelkedő érté-
kelést kapott az NKFIH vállalati innovációt 
vizsgáló szakmai szervezetétől.  Cikkünk 
hosszabb verziója elérhető az imsys.hu/
anaerob-bioremediacio/ oldalon. 

http://imsys.hu/anaerob-bioremediacio/
http://imsys.hu/anaerob-bioremediacio/
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A Magyar Nemzeti Bank példamutató 
intézkedései a környezet védelméért
A Magyar Nemzeti Bank 2023. augusztus 10-i sajtóközleménye1 apropóján kérdeztük a jegybank 
szakértőit, Jakab Zoltánt, a Működési szolgáltatási főosztály vezetőjét és Fekete Gábort, kiemelt 
környezetvédelmi szakértőt.  

Amikor az MNB zöld elköteleződésének 
gyökereit vizsgáljuk, egészen 2010-ig 
kell visszanyúlnunk. A Magyar Nem-
zeti Bank indult és nyert a KÖVET által 
meghirdetett Zöld Iroda versenyen. Mi 
motiválta akkor az MNB-t és milyen 
hatása lett az akkori sikernek?
Az MNB a zöldmezős beruházásként meg-
valósult Logisztikai központja esetében 
számos környezettudatos intézkedést ve -
zetett be, illetve beruházásokat valósított 
meg, amelyek az MNB működésében is 
elindítottak a környezettudatosság irá-
nyá ba mutató folyamatokat. Sok alulról 
jövő kezdeményezés érkezett abban az 
idő ben az MNB vezetéséhez, amelyek 
több sége támogatást kapott. Ekkor talál-
koz tunk a KÖVET által meghirdetett Zöld 
Iroda verseny lehetőségével és úgy dön-
töttünk, hogy megmérettetjük magunkat. 
Örömmel konstatáltuk, hogy az erőfeszí-
téseink és az eredményeink elismerésre 
találtak. Az MNB felsővezetése az eredmé-
nyek megtartása, illetve továbbfejlesztése 
érdekében javaslatokat kért szakterüle-
tünktől a további lépésekkel kapcsolatban. 
Meggyőződésünk volt, hogy az alapok 
nagyon jók a további fejlesztésekhez, 
azonban ezt már csak formalizált módon, 
az MNB működési folyamataiba integrálva 
érdemes továbbvinni. Megtaláltuk azt 
az eszközt, ami ezt biztosítani tudta és a 
mai napig biztosítja is számunkra. Ez az 
euró pai uniós ún. EMAS Környezeti Veze-
tési és Hitelesítési Rendszer, ami már 2011 
óta keretet biztosít számunkra a különböző 
környezetvédelmi fejlesztésekhez.

Milyen állomásokon ment keresztül az 
MNB Zöld Programja, melyek voltak  
a legfontosabb mérföldkövek?
Az MNB felsővezetése 2019-ben indította 
el Zöld Programját, amely három pillérből 
állva kiterjed a pénzügyi szektorra, a társa-
dalmi, nemzetközi kapcsolatokra és isme-
retterjesztésre, valamint az MNB saját 
működésének további zöldítésére. Szerve-
zeti egységünk, a Működési szolgáltatási 
főosztály ez utóbbi pillér fő felelőseként 
2019-ben egy több hónapig tartó Zöld Iroda 
kampányt szervezett meg és bonyolított le, 

amelynek végén az MNB Zöld Iroda Minő-
sítést szerzett, amelyet azóta meg is újí-
tottunk. A Zöld Iroda Minősítés, szemben 
a 2010-es versennyel nem egy egyszeri 
akció, hanem egy folyamatos feladat és 
olykor kihívásokkal is együtt jár. 

Az MNB környezetvédelmi 
stratégiájának egyik fő iránya 
a készpénzellátási lánc környe-
zeti teljesítményének javítása, 

a másik fő irány az irodai műkö-
désünknek helyt adó épületek 
környezetközpontú fejlesztése. 

Előbbi esetében az EMAS hároméves cik-
lusai kapcsán lépésről lépésre haladunk. 
2011-2013 között az MNB belső készpénzlo-
gisztika volt a fókuszban, 2014-2016 között 
a készpénzgyártók tevékenységének fej-
lesz  tési lehetőségeit vizsgáltuk, 2017-2019 
között a teljes készpénzellátási lánc ki bo-
csátását térképeztük fel. 2019-2022 között a 
készpénzellátási lánc karbonlábnyomának 
legnagyobb részéért felelős készpénzszál-
lító cégekre koncentráltunk. Az épületek 
esetében is lépésről lépésre haladtunk. 
Az épületeink környezettudatossági érté-
keléséhez az angol BREEAM szabványt 
választottuk, mivel a 2010-es évek elején 
használt épületeket csak ebben a rend-
szerben lehetett minősíteni. Itt is lépésről 
lépésre haladtunk, első lépésként előmi-
nősítést végeztünk, amely alapján meg 
tudtuk határozni azt a minősítési szintet, 
amit közép, illetve hosszabb távon el 
tu dunk érni. Büszkén számolhatunk be 
ar ról, hogy az MNB Logisztikai központja  
a Felü gye leti központ és Pénzmúzeum 
épületé hez hasonlóan „Excellent” szintű 
tanúsítvánnyal rendelkezik. Általános 
stratégiai célkitűzésünk, hogy az MNB 
által használt épületek kiváló környezettu-
datos épületminősítéssel rendelkezzenek. 
Visszatérve a mérföldkövekhez, fontos 
állomás volt az MNB számára a TCFD 
(klímaváltozással kapcsolatos pénzügyi 
jelentés) összeállítása és publikálása, 
illetve a 2021-es esztendőt is meg kell emlí-
teni, amikor is az MNB a 2020-as (tovább 
már nem csökkenthető) karbonlábnyomát 

hazai élőhelyfelújítási projekt keretében 
ellentételezte és ezzel a működése karbon-
semlegessé vált. 

Fontosnak tartjuk még kiemelni, 
hogy 2022 végére a működéshez 
kapcsolódó karbonlábnyom-csök-

kentés vál lalt 30%-os mértékét 
sikerült kétszeresen túlteljesíteni 

(a 2019-es bázisévhez képest).

Mi motiválta a Magyar Nemzeti Bankot 
karbonlábnyomának kiszámítására, 
majd arra, hogy túlteljesítsék a 2020-
2022-es stratégiában megfogalmazott 
karbonlábnyom-csökkentési célokat?
Az EMAS rendszer bevezetésekor kiszá-
mol tuk a működésünkhöz kapcsolódó 
kar bon láb nyomot és annak fokozatos és 
fo lya ma tos csökkentését tűztük ki célul.  
A működésből adódó karbonlábnyom csök-
kentésének nyilvánvalóan fizikai korlátai 
vannak, azonban folyamatosan figyelemmel 
kísérjük a környezettudatos technológiák 
fejlődését, és mindent megteszünk annak 
érdekében, hogy a megvalósítható, tény-
leges környezeti hasznossággal bíró és 
megtérülési oldalról is értelmezhető inno-
vációk bevezetésre kerüljenek. Az MNB-nél 
az alapfeladatok között szerepelnek a kör-
nyezeti fenntarthatósággal kapcsolatos 
feladatok. Bankunk az alapokmányában, 
valamint a Társadalmi Felelősségvállalási 
Stratégiájában is deklarálta, hogy korszerű, 
nemzetközi szinten is elismert környezet-
védelmi gyakorlatot folytat és a 2019-ben 
elindított Zöld Programja megvalósításával 
a pénzügyi szektor és a magyar társadalom 
felé is hiteles és példamutató tevékeny-
ségre törekszik. Ebből a megfontolásból 
is kiemelten fontosnak tartjuk a működési 
karbonlábnyom csökkentését, 2025 végére 
75%-os csökkentést tervezünk megvalósí-
tani (a 2019. évi bázishoz képest).   

Melyek a rendszerhatárai a karbonláb-
nyom-számításnak? Figyelembe vet-
ték-e az ide vonatkozó szabványokat? 
Auditáltatja-e az MNB a karbonláb-
nyom-számítását a szabvány szerint, 
illetve tervezi-e azt? 
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Az MNB a Scope1 és Scope 2 kategóriába 
sorolt kibocsátásokat számítja alapve-
tően. Ezek az EMAS által kötelezően előírt, 
éves környezetvédelmi nyilatkozatokban 
jelennek meg, amelyet akkreditált hite-
lesítő auditor ellenőriz. A Scope 3-ról is 
vannak adataink, de ezeket inkább saját 
felhasználásra gyűjtjük össze. A számí-
tások során a nemzetközi gyakorlatban 
alkalmazott módszertant és emissziós fak-
torokat vesszük figyelembe.

A megújuló forrásokból származó 
ener gia nagyban hozzájárult a karbon-
láb nyom csökkentéséhez. Hogyan érik 
ezt el, milyen forrásokból származik az 
energia?
Az MNB az energiabeszerzési (közbeszer-
zési) tendereiben szerepelteti ezt, ameny-
nyiben lehetséges. 

Például a 2022-es évre megkötött 
áramszerződéseinkben 100%-os 

megújulóarányt írtunk elő, 
amit a kereskedő a MEKH2 

követelményei alapján kiállított 
származási garanciával igazol. 

2023-ban is szerepeltettük 
azt a követelményt és a már 

folyamatban lévő, a 2024. évet 
érintő villamosenergia-beszerzés 

so rán is így járunk el.

Az operatív célú energiahasználat 
csökkentését milyen intézkedésekkel 
érték el?
A karbonlábnyom 60%-os csökkentése 
mögött nemcsak az húzódik meg, hogy az 
áramfelhasználásunk a megújuló forrásból 
származó energia okán karbonsemleges, 
hanem az is, hogy az MNB 2022 őszén 
átfogó energiahatékonysági- és megtaka-
rítási intézkedéseket vezetett be. Csökken-
tettük a fűtött helyiségek hőmérsékletét, 
az épületfelügyeleti rendszerünkön finom-
hangolást eszközöltünk, amely érintette 
a munkaidőn kívüli időszakot, valamint a 
hétvégi üzemi paramétereket is. 

Hogyan tudták környezetbarátabbá 
tenni az utazásokat? A munkatársak 
visszajelzése, reakciója mi volt a sza-
bályzat változtatására?
Már évekkel korábban fölmerült ez a kér dés. 
A korábban már említett Zöld Iroda kam-
pány során kikértük a munkatársaink véle-
ményét, ötleteit arra vonatkozóan, hogy az 
MNB működése hogyan tudna még kör nye-
zet tu da tosabbá válni. 250 javaslat ér kezett, 
amelyeknek még a rendszerezése sem volt 
egyszerű. 25 intézkedési javaslatot terjesz-
tettünk a felsővezetés elé, amelyek között 
szerepelt a repülővel történő utazások bizo-

nyos fokú korlátozása. (A 400 km távolságot 
meg nem haladó úticélok esetén mérlegelni 
kell a vonattal vagy autóbusszal történő 
utazást, illetve a személygépjármű hasz-
nálatát. Ez utóbbinál, több kiutazó esetén 
javasolt az egy gépjárművel történő utazás. 
Amennyiben a választás 400 km távolság 
alatti úticél esetén a repülőgéppel történő 
utazásra esik, akkor − a költséghatékonyság 
megtartása mellett − javasolt olyan légitár-
saságot választani, ahol magasabb a gépek 
kihasználtsági aránya, és így csökken az 
egy utazóra eső ökológiai lábnyom mér-
téke.) A külföldi kiküldetési irányelvben 
történt változtatások fogadtatásával kap-
csolatosan nem tudunk negatív tapasztala-
tokról beszámolni.  

Sikerült-e bevonni az MNB munkatár-
sait, a leányvállalatokat, partnereket, 
szolgáltatókat a folyamatba? Hogyan 
kommunikálták feléjük a célkitűzé-
se ket és az elért eredményeket?

A munkavállalók aktívan részt vettek a 
Zöld Iroda kampányban. Az MNB intranet 
oldalán fórumot is indítottunk, amelyre 
sok kérdés érkezett, de a korábban említett 
ötletbörzét emelnénk ki elsősorban, ahol 
250 javaslatot kaptunk a kollégáktól. Az 
MNB leányvállalatai közül a készpénzel-
látási lánc szereplői már évek óta közre-
működői a folyamatnak, az MNB Ingatlan 
Kft.-vel pedig idén kezdődött meg egy 
szorosabb párbeszéd. Az üzemeltetési 
területtel több mint 10 éve folyamatos az 
együttműködés, számos beruházást való-
sítottunk meg közösen, az épületek fej-
lesz tésével kapcsolatos projektek szoros 
együtt működésben valósulnak meg. 
Az egyéb szolgáltatók leginkább a pá lyá-
zatok során találkoznak környezettudatos-
sági elvárásainkkal. A leányvállalatainkkal 
folyamatos a párbeszéd, a többi szerep-
lő vel eseti jelleggel osztjuk meg tervein ket, 
illetve az elért eredményeinket. 

Fekete Gábor környezetvédelmi szakértő és Jakab Zoltán főosztályvezető
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VÁLLALATI ESETEK

Melyek a legfontosabb tapasztalatok-e 
téren, milyen eszközöket, felületeket 
használnak a belső és külső tájékozta-
tásra?
Az elmúlt időszakban az online térben zajló 
kommunikáció vált uralkodóvá, ehhez már 
a különböző videókonferencia-rendszerek 
vagy szolgáltatások biztosítottak. A belső 
kommunikáció elsődleges platformja az 
MNB belső intranetes hálózata, a külső 
kom munikáció pedig általában az MNB 
honlapján keresztül folyik. Az MNB folya-
matosan beszámol a külső érintettjei felé  
a fontos döntésekről, intézkedésekről, il let ve 
az elért eredményekről. 

Voltak-e „alulról jövő” kezdeménye-
zések, javaslatok és hogyan kezelték 
ezeket?
A korábbi kérdések kapcsán már említésre 
került, hogy a Zöld Iroda kampány során 
250 munkavállalói ötlet, kezdeményezés 
érkezett. Első lépésben ezt rendszerez-
nünk kellett, a rendszerezést a kampány 
kezdetére felálló Zöld Iroda team végezte 
el. A Zöld Iroda team az MNB mindennapi 
működését lefedő/reprezentáló szervezeti 
egységektől a magasabb szintű vezetők 
ál tal delegált – a környezetvédelem ügye 
iránt elkötelezett – munkavállalókból szer-
ve ző dött. Részükre Zöld Iroda képzést 
biztosítottunk. Visszatérve az ötletek fel-
dol gozására, első lépésként több cso-
port ba osztottuk őket (hulladék; általános 
mű kö dés, irányelv; nyomtatás, papír fel-
hasz nálás, irodaszer; energia- és víztakaré-

kosság; oktatás, tájékoztatás, egyéb). Ezt 
követően a rendszerezés a megvalósítha-
tó ság, a környezeti hasznosság és a költség-
igény hármas szempontrendsze re szerinti 
értékeléssel folytatódott. A fo lya mat végére 
megmaradt 25 olyan ötlet, amelyet a team 
mindhárom szempont figyelembevételével 
támogatandónak ítélt, később ezt terjesz-
tettük elő az MNB igazgatósága elé dön-
tésre. 

Mi volt a fogadtatása a célok túlteljesí-
tésének?
A működési karbonlábnyom 30 helyett 
60%-os csökkentését olyan eredményként 
értékelte az MNB felsővezetése, hogy külön 
sajtóközleményt jelentetett meg erről az 
MNB honlapján.

Hogyan értékelik a pénzintézetek zöl-
dülési, csökkentési téren megvalósított 
törekvéseit, eredményeit? Szemmel 
tartják őket? Támogatják a célkitűzé-
seket és a megvalósításokat?
Az MNB ajánlást3 adott ki a pénzügyi 
szektor számára, ebben a közel 50 oldalas 
dokumentumban részletesen megfogal-
mazta elvárásait a környezeti fenntartha-
tósággal kapcsolatosan. Az ajánlásban 
szereplő elvárásokat az MNB tervezi vissza-
mérni, a szereplőkkel ezzel kapcsolatosan 
konzultációk történtek.

Az MNB évek óta működtet EMAS sze-
rinti Környezetközpontú Irányítási 
Rend szert, sőt ezt kiterjesztette a leány-

vál lalataira is. Az évente kiadott, illetve 
frissített Környezetvédelmi nyilatko-
zatról milyen visszajelzéseket kapnak? 
Az EMAS rendszer bevezetését és működte-
tését hosszabb távon minden olyan leányvál-
lalattól elvárja az MNB, amely jelentősebb 
kibocsátással járó tevékenységet végez. 
Ezek többsége már működtet Környezet-
központú Irányítási Rendszert, ezen belül is 
többségük EMAS-t. Megítélésünk szerint az 
EMAS rendszer egyfajta garancia arra, hogy 
a szervezet folyamatosan keresse azokat  
a megoldásokat, amelyek a tevékenységéhez 
kapcsolódóan alacsonyabb környezeti terhe-
lést eredményeznek. Ily módon lehetősége-
inkhez mérten próbáljuk őket meggyőzni 
arról, hogy ez az eszköz hatékony, és ők is 
ezen követelmények alapján működtessék  
a környezetvédelmi tevékenységüket. A Kör-
nyezetvédelmi nyilatkozatunkkal kapcso-
latosan az akkreditált hitelesítőtől minden 
évben kapunk visszajelzést. A legutóbbi 
(idei) nyilatkozatunkról az volt a véleménye, 
hogy mind tartalmi, mind formai szem-
pontból jelentős fejlődésen ment keresztül  
a korábbihoz képest.

Mit gondolnak, elérhető-e, és ha igen, 
mikorra tervezik a teljes karbonsemle-
gességet?
Egy korábbi kérdésnél már érintettük 
ezt, ahol is úgy fogalmaztunk, hogy az 
MNB 2021-ben áttért a karbonsemleges 
működésre. A stratégiánk pedig azt tar-
talmazza, hogy míg 2021-ben ezt 30%-os 
effektív karbonlábnyom-csökkentéssel és 
70%-os mértékű ellentételezéssel valósí-
tottuk meg, 2025 végére ezt úgy tervezzük 
megvalósítani, hogy 75%-kal csökkentjük 
az operatív működésünk karbonlábnyomát 
és mindössze 25%-os mértékben nyúlunk 
az ellentételezés lehetőségéhez.

Melyek a tervezett intézkedések, ame-
lyek támogatják ezeknek a céloknak az 
elérését?
Az operatív működésünk karbonlábnyo-
má nak legnagyobb részét az energiafel hasz-
ná lás, illetve az abból adódó ki bo csá tások 
adják, amelyek az épületek mű kö dé séhez 
kapcsolódnak. Itt az ener gia me nedzs ment 
területén, illetve a zöld ener giák beszerzése 
terén vannak még le he tő ségeink. 
A munkatársaktól kapott, és a felsővezetés 
által is támogatott ötletek, intézkedések 
döntő többsége megvalósításra került. 

Hivatkozások
1   https://www.mnb.hu/sajtoszoba/sajtokozlemenyek/2023-evi-sajtokozlemenyek/az-mnb-radikalisan-csokkentette-mukodesenek-karbonlabnyomat

2   Magyar Energetikai és Közmű-szabályozási Hivatal

3   MNB Zöld Ajánlás: https://www.mnb.hu/letoltes/5-2021-zold-ajanlas-2.pdf

Fotók: ©Biró Imola / KÖVET Egyesület

Herner Katalin, a KÖVET Egyesület ügyvezető igazgatója ismerkedik  
a Magyar Nemzeti Bank fenntarthatósági lépéseivel

https://www.mnb.hu/sajtoszoba/sajtokozlemenyek/2023-evi-sajtokozlemenyek/az-mnb-radikalisan-csokkent
https://www.mnb.hu/letoltes/5-2021-zold-ajanlas-2.pdf
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BOLYGÓNK HATÁRAI

Aggasztó hírek az éghajlat háza táján és 
néhány ostobaság, ami még mindig terjed
Szerző: dr. Hetesi Zsolt / egyetemi docens, VTK Víz- és Környezetbiztonsági Tanszék, NKE

A kaotikus rendszerek kutatásában léteznek az ún. bifurkációk vagy átbillenési pontok, amelyek  
a modellezett környezetet leíró fázistérben fellépő kis változások hatására bekövetkező jelentős 
átalakulásokat jellemzik a rendszeren belül. A változás nagyságát a szakmai nyelvben topológiai 
változás szókapcsolattal adják vissza. Ez a gyakorlatban azt jelenti, hogy a paraméterek kicsiny vál-
tozása a rendszert kimozdítja addigi környezetéből és az előzőektől eltérő, esetleg gyökeresen más 
jellemzőkkel rendelkező rendszert eredményez. 

Valószínű, hogy ilyen átbillenési ponthoz 
ér kez tünk el a mérések alapján az Atlan-
ti-óce án északi részén futó Észak-atlan-
ti-áram  lat tekintetében, írja egy friss 
ta nul mány, amely a Science Advances 
szak lapban jelent meg. A tanulmány újdon-
sága nem az, hogy előrejelzi ezen átbillenés 
tényét, illetve megadja annak valószínű 
időintervallumát. Ezeket korábbi, statikus 
jelekre építő modellek már megtették 
(ami statikus adatokból épülő előrejelzést 
jelent). A mostani kutatás jelentőségét az 
adja, hogy egy dinamikus markert vizs-
gáltak (az Atlanti-óceán déli részére az 
alábukó áramlás által szállított édesvíz 
mennyisége), amely a grönlandi és sarki 
jég olvadása miatt viszonylag gyorsan vál-
tozik. Ezen marker alapján az áramlás gyö-
keres átalakulása megkezdődött. Forrás: 
Van Westen és mtsai.: Physics-based early 
warning signal shows that AMOC is on 
tipping course. Sci Adv 2024 10/6

Amit még fontosnak tarthatunk az utóbbi 
időszakból, hogy a közösségi oldalakon 
bolyongva nagyon gyakran találkozni 
olyan elképzelésekkel az éghajlatválto-
zással kapcsolatosan, amelyek sokszor 
felületes vagy félreértett ismereteken ala-
pulnak. Összegyűjtöttem néhányat.

1.) MÍTOSZ: 
A 16 legnagyobb konténerhajó szén-dioxid-
kibo csátása nagyobb, mint a teljes gépko-
csiparké.

VALÓSÁG: Az autópark kibocsátása kb. 
négyszeres a teljes tengerhajózás kibocsá-
tásához képest. Ebből az következik, hogy a 
16 vagy akárhány legnagyobb tengeri kon-
ténerszállító kibocsátása biztosan kisebb, 
mint a kocsiké. 
Bővebben: The _ basic _ facts _ Sum-
mary _ and _ Conclusions.pdf

2.) MÍTOSZ: 
A középkori meleg időszak (MWP) idején 
Grönland zöld volt, innen ered a neve is.

VALÓSÁG: A zöld föld mítoszát Vörös 
Erik terjesztette a vikingek körében, hogy 
gyarapítsa a grönlandi vikingkolónia tag-
jainak számát. Akár történelmi adatoknak 
olvasunk utána, akár a legfrissebb paleokli-
matikus kutatásoknak, kiderül, hogy a grön-
landi jégtakaró a legutóbbi jégkorszak óta 
most a legkisebb. A történelmi adatokat és a 
korabeli klímát Jared Diamond Összeomlás 
című könyve (Bp. 2005, Typotex) részletezi 
a 2115-221. oldalán. A lényeg, hogy a jég 
izotópos vizsgálatából, mint közelítésből 
(proxy adatokból, ahogy a szakma nevezi), 
helyreállították a grönlandi időjárás jellem-
zőit. A Kr. u. 800 és 1300 közötti időszak 
a maihoz hasonlóan enyhe volt, de a jég 
mennyisége meghaladta a most mérhető 
szintet. Ez utóbbiról a Science Advances 
szaklapban közölt 2015 decemberi cikkben 
Young és társai mutatnak be adatokat. 
Bővebben: https://www.science.org/
doi/10.1126/sciadv.1500806

3.) MÍTOSZ: 
Az elmúlt, nagyjából 500 000 év alatt jég-
korszakok és interglaciálisok váltották egy-
mást, és az interglaciálisok során a maihoz 
hasonló átlaghőmérsékletet is elért a Föld 
hőmérséklete (1. ábra).

VALÓSÁG: a Föld jelenlegi átlaghőmér-
séklete mintegy 2 ºC-kal haladja meg a 
korábbi interglaciálisok hőmérsékletét. 
Miért nem látszik ez a lenti ábrán? Az 
ábrát kiragadottan szemlélő „szkepti-
kusok” érve, miszerint mert nem nagyobb 
a hőmérséklet, nem helytálló. Az ábra for-
rásául szolgáló adatsor (amely elérhető-
ségét a geofizika tankönyv közli is az ábra 
eredeti helyén) egyszerűen véget ér idő-
számításunk kezdetén, a jelenlegi felmele-
gedés nincs az adatok között. Amennyiben 
ott lenne, akkor felkúszna az ábra tetejéig, 
14 ºC hőmérsékletig.

1. ábra: A Föld átlaghőmérséklete jégminta-adatok alapján helyreállítva  
Közli Panchuk: Physical Geology. University of Saskatchewan p. 431.

https://cedelft.eu/wp-content/uploads/sites/2/2021/04/CE_Delft_7N59_The_basic_facts_Summary_and_Conclusions.pdf
https://cedelft.eu/wp-content/uploads/sites/2/2021/04/CE_Delft_7N59_The_basic_facts_Summary_and_Conclusions.pdf
https://www.science.org/doi/10.1126/sciadv.1500806
https://www.science.org/doi/10.1126/sciadv.1500806
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EMBERI TÉNYEZŐ

Józan ésszel, megoldásorientáltan
Szerző: Doró Viktória

A KÖVET Egyesület a Fenntartható Gazdaságért által alapított Dr. Georg Winter-életműdíjat 2023-ban Réti Gábor, az Egis Gyógy-
szergyár Zrt. egészség, biztonság és környezetvédelmi (EBK) vezetője vehette át. Szakmai életútjáról kérdeztük.

Először is engedje meg, hogy gratuláljak 
az elismeréshez! Arra kérem, mutassa 
be élete főbb állomásait! 
Tizenkét éves koromban, ha megkérdezték 
mi szeretnék lenni, a válaszom az volt: tör-
ténelem-földrajz szakos tanár. Talán ez is 
mutatja, hogy szerteágazó volt az érdeklő-
dési köröm és ez azóta sem változott. A pia-
rista gimnáziumba jártam, ahol nagyon erős 
volt a természettudományos oktatás. Ugyan-
akkor komoly humán műveltséget is kaptam 
onnan, amiből a mai napig élek. Most a leg-
kedvesebb időtöltéseim a zene, az irodalom, 
a színház és a film. 
A Műszaki Egyetemen tanultam tovább, 
azon belül a vegyészmérnöki karon, mivel 
már a gimnáziumban is kémiaszakkörre 
jártam. 
A szakmai utam egyenes vonalú volt: 
mivel elsőre nem vettek fel az egyetemre, 
elmentem az akkor EGYT-nek nevezett 
gyógyszergyárba dolgozni. Érettségizett 
segédmunkásként dolgoztam, aztán sike-
rült az egyetemi felvételi és később nyári 
gyakorlatra is visszakerültem az EGYT-be, 
ami közben nevet váltott és Egis lett. 
Engem már az Egis gyógyszergyárból 
kerestek meg, mint végzőst. Termelési 
feladatkörbe kerültem, a frontvonalban 
dolgoztam, jó minőségű gyógyszerható-
anyagok előállításán. Mérnökként egyre 
nagyobb csapatokat irányítottam, kiderült, 
hogy nem vagyok rossz a szervezésben. 
15 évig dolgoztam klasszikus termelés-
irányítóként. Közben családom lett, gye-
rekeim. Korán jártam be, korán végeztem, 
maradt idő a családra, de a munkám biztos 
kenyérkereseti lehetőséget is jelentett. 
Ettől függetlenül nem volt akkor sem egy 
kényelmes munkahely, teljesíteni kellett, 
keményen számonkérték az eredményt. 
Megtanultam, hogy nem munkaidő van, 
hanem munka és a munkát soha nem befe-
jezzük, hanem félbehagyjuk és másnap 
folytatjuk. 

Miként lépett be a környezetvédelem 
az életébe?
Míg mások munkahelyeket váltanak, 
nekem ez a folyamat a cégen belül zajlott 
le, szinte észrevétlenül. Aki akkoriban 
vezette a hatóanyaggyártást, úgy érezte, 
hogy ezzel a környezetvédelemnek neve-
zett dologgal nem igazán szeretne fog-
lalkozni, és én, mint főmunkatárs vettem 
át tőle az ezzel kapcsolatos feladatokat. 

Ekkor már létezett környezetvédelmi osz-
tály az Egisen belül, de ők inkább jogi kér-
désekkel, megfelelésekkel foglalkoztak. 

„Elég korán felismertem, hogy ha 
vannak környezetvédelmi kihí-

vások, problémák a gyárban, azok 
mind ott összpontosulnak a ható-
anyaggyártásnál, mert mi haszná-
lunk fel nagy mennyiségű vegyi 
anyagot, itt juthat ki a levegőbe 

bármilyen szennyezés, nálunk dől 
el, hogy milyen a szennyvíz össze-

tétele, és a gyár hulladékainak 
95%-a is a termelésből jön.” 

Sorra kaptam az egyre bonyolultabb, a 
gyár egész működésére kiható, átfogó 
problémákat, és közben elvégeztem egy 
környezetvédelmi szakmérnöki egyetemi 
képzést is. Megismertem a többi gyógy-
szergyár környezetvédelmi tevékeny-
ségét, az ott dolgozó személyeket. Bár 
különböző helyekről jöttünk, de mindany-
nyian ugyanazokkal a kihívásokkal küz-
döttünk. A partnereink is azonosak voltak, 
hiszen kis ország vagyunk. Akkoriban 
már tudható volt, hogy az EU-csatlakozás 
feltétele lesz a direktívák implementálása 
a hazai jogrendbe. Ebbe a munkába már 
én is belefolytam. Az nagyon jó volt, hogy 
úgy éreztem, a bonyolultsága ellenére a 
jogalkotás célja, hogy megfogja a probléma 
gyökerét: hol keletkezik és mi a szennyezés, 
illetve mit lehet vele tenni? Megkaptuk a 
kreatív szabadságot, hogy józan ésszel gon-
dolkodva találjunk megoldásokat a vegy ipar 
kihívásaira. Sőt, azt tapasztaltam, hogy más 
ipar ágakban is hasonló nehézségekkel küz-
de nek, a tevékenységek környezeti hatása-
inak felmérése volt a cél minden területen. 
Miután környezetvédelmi vezető lettem a 
gyárban – először főosztályvezetői, majd 
igazgatói szinten – a fókusz nem változott. 
Mára az alaptevékenységeinket teljeskö-
rűen számszerűsítettük. Minden kibocsá-
tásunkat és mérséklési lehetőségünket 
feltérképeztük, és ahol lehetett, meg is 
tettük a szükséges lépéseket. A BAT-elvet 
a gyógyszeriparra már az EU-csatlakozás 
évében bevezették, azóta minden fejleszté-
sünknél cél a környezet védelme; az, hogy 
minimális szinten tartsuk a kibocsátása-
inkat, de azt el kellett fogadnunk, hogy ez 
sosem lesz nulla. Jogszabály írja elő, hogy 

a nitrogén-oxidok után levegőterhelési 
díjat kell fizetni azért, mert azok az égés 
során mindig keletkeznek. Folyamatosan 
fejlesztik a kazánokat, egyre jobbak az égő-
fejek, egyre alacsonyabb ez az érték, de 
mindig lesz, elkerülhetetlen. 
Ma sem látom egyszerűbbnek a helyzetet, 
mint 20 éve, de azt gondolom, hogy ma 
Magyarországon a szakmában nagyon jól 
felkészült műszaki szakemberek dolgoznak, 
és amíg a cselekvéshez megkapjuk az esz-
közöket, addig jó helyzetben vagyunk.

Amikor egy környezeti kihívásra nem 
sikerül gyors választ adni, annak Ön 
szerint miben keresendő az oka? 
A jogszabályi környezet, az emberi 
tényező, az anyagi fedezet hiánya mind 
hozzájárulhat. Egy-egy belső vagy külső 
audit is feltárhat hiányosságokat vagy épp 
új szempontokat adhat. Fontos látni, hogy 
egy komplex problémára csak komplex 
megoldás adható. A másik fontos kérdés, 
hogy van-e elég idő és türelem erre.
Például volt egy szennyvíz-előkezelőnk, 
amiben 15 évvel ezelőtt nem volt belső 
kevertetés. Akkoriban nem volt lehetőség 
arra, hogy időzítetten fogadjunk szenny-
víz-áramokat, most már van. Nem tudtuk 
megoldani az elkülönített tárolást, most 
egy régi ülepítő medencét használunk 
vésztározóként. Így, ha nem megfelelő 
szennyvízáram jönne, azt el tudnánk külö-
níteni. Ezt egyik pillanatról a másikra 
nem lehetett volna megoldani. Szerintem 
mindig annak kell örülni, hogy a folyamat 
környezetbarátabbá vált és nem azon kese-
regni, hogy 10 évvel ezelőtt ezt miért nem 
tudtuk megoldani. 
Fontos előre gondolkodnunk. A megoldá-
saink műszakiak, de azoknak is vannak 
korlátai, idővel kopnak, avulnak, cserére 
szorulnak. Sokszor egymással párhuza-
mosan zajlanak folyamatok, és megeshet, 
hogy az egyik sikeressége a másikat oka-
fogyottá teszi. 

Úgy látom, hogy az Ön számára fontos, 
hogy rendszerben gondolkodjon. Habár 
sokan tudják, hogy ez lenne a helyes 
irány, mégis csak kevesen képesek rá.
Hiszem, hogy minden mindennel össze-
függ. Amit ma jó megoldásnak tartok, és 
egy adott területen vagy egy adott csoport 
számára kedvező, az egy másik számára 
nehézséget okozhat.
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Az első impulzusokat kedvező időpontban 
kaptam meg, lásd a már említett EU-csat-
lakozás miatti jogszabályokat, vagy épp 
az ISO rendszerben történő gondolko-
dást. Megvolt annak a lehetősége, hogy 
viszonylag gyorsan minőséget tudtunk 
lépni. Véleményem szerint ma már a kör-
nyezeti problémákra a megoldást nem az 
iparvállalatoknál kell keresni. Társadalmi 
problémával állunk szemben. Az emberiség 
vagy önmérsékletet tanúsít és egyensúlyra 
törekszik, vagy semmilyen előrelépést nem 
fogunk tudni elérni. Nem az iparágakat 
érintő megszorító intézkedések vezetnek 
célra, hanem az, ha másként élünk, másként 
fogyasztunk. Lássuk meg: nem az anyagi-
aktól leszünk elégedettek, hanem a szel-
lemi javaktól, amelyeknek sokkal kisebb az 
ökológiai lábnyoma és közösségibbek is.

A díjátadón elhangzott köszönőbeszé-
dében kiemelte a kollégáit, akik nélkül 
nem tudott volna sikereket elérni. Volt 
olyan személy, akire mentorként, pél-
daképként tekint?
Egész életemben, minden életkorban és 
-fázisban voltak olyan személyek, akikre 
felnéztem, akiknek a gondolatai belém 
ivódtak. Ők mind hozzájárultak a sikere-
im hez. Édesapám mérnök volt, mindenki 
nagy tisztelettel beszélt róla, ez imponált 
nekem. Egyik Amerikában élő nagybá-
tyám is nagy hatással volt rám kamaszként, 
aki egy teljesen másfajta szemlélettel élt.  
A gimnáziumi tanáraimtól sokat tanultam 
emberségről. A műegyetemi tanárgárda bri-
liáns volt, Dr. Manczinger József professzort 
kell kiemelnem, tőle a folyamatkémia, desz-
tillálás területéről tanultam sokat és később 
együtt is dolgozhattam vele. Nyugdíjas volt 

már akkor, de nagy lelkesedéssel vett részt 
a munkában és nyitottan fogadta a techno-
lógiai újdonságokat. Szontágh Tamás, Ódor 
Zsuzsa is nagy hatással voltak rám kezdő 
környezetvédőként, törték előttem az utat 
és rengeteget tanultam tőlük. 

A KÖVET elnökségi tagja. Hogyan ke rült 
kapcsolatba a szervezettel?
A KÖVET-ből elsőként Tóth Gergelyt 
ismertem meg. Én mindig azt tapasztaltam 
az iparban, hogy a közgazdasági kérdések 
tabuk. A Gergő által képviselt filozófia és az, 
hogy ő közgazdászként dolgozik azon, hogy 
a vállalatok működését áthassa a környe-
zet tudatosság, nagyon közel áll hozzám. 
A Valóban felelős vállalat című könyvét  
a cégen belül is ajánlottam kollégáimnak, 
főként CSR témában volt irányadó. Amikor 
felmértük a cégünk karbonlábnyomát, 
akkor is támaszkodtam a KÖVET szakem-
bereire és eljutottunk odáig, hogy az Egis 
beszerzésen, beszállításon dolgozó kol-
légáival közösen azt vizsgáltuk meg, hogy 
lehetséges-e vasúton szállítani a Távol-Ke-
letről. Sajnos az orosz-ukrán háború miatt 
erre most nincs lehetőség, de azt jó volt 
látni, hogy minden szereplő reális opció-
ként viszonyult a kérdéshez. Beszélget-
tünk róla 2023-ban, és lehet, hogy néhány 
év múlva már a tettek mezejére léphetünk. 
Vannak dolgok, amikről 15-20 éve úgy gon-
doltuk szép álom, évekkel később, amikor 
megvolt a lehetőség, akkor pedig lecsap-
tunk rá. 
Nem globális megoldásokra törekszem, 
de amit helyben meg tudunk tenni, azt 
meg kell tennünk, és nagyon fontos a 
beszélgetés is, hogy elültessük a gondolat-
csírákat. 

„A KÖVET szellemi pezsgése, az, 
hogy megismerhetjük egymás 

gondolkodásmódját teszi vonzóvá 
számomra a szervezetet, ezért is 
vállaltam örömmel az elnökségi 
tagságra vonatkozó felkérést.”

De lehet, hogy a leghasznosabbá akkor 
válok, amikor már nyugdíjasként lesz időm 
átadni a tapasztalataimat a többieknek.

Nem fél attól, hogy a következő gene-
ráció Ön nélkül irányvesztett lesz? Van 
kinek átadni a stafétabotot?
Biztosan. Legutóbbi beszélgetéseinkben 
finoman jeleztem a közvetlen kollégáim nak, 
hogy vegyék észre, szellemileg a legjobb 
élet korban vannak, 40 és 50 éves koruk 
között. Szakmailag mindent tudnak, és ott 
toporognak, mint a versenylovak indulás 
előtt. Vannak, akik akkor érnek meg egy  
feladatra, amikor magukra maradnak. Ami-
kor valaki visszaemlékszik a középiskolás 
éveire, akkor arra már nem emlékszik, hogy 
mit tanított a tanára, de arra igen, hogy 
hogyan. Ha ennyit hagyok magam után, 
hogy mint személyre jó szívvel emlékeznek, 
az már nagy eredmény. 

Mit üzen a KÖVET tagvállatoknak?
A környezeti problémák és a rájuk adható 
megoldások is komplexek. Fontos, hogy 
minden helyzetben meglássák a jót, a pozi-
tívat, és ne adják fel, mert a legnehezebb 
helyzetből is van kiút, még ha nem is lát-
szik azonnal. Hiszek az együtt gondolko-
dásban, a beszélgetés erejében. Ez az, ami 
előrevisz. 

Fotók: ©Oszlánszki Lili / KÖVET Egyesület
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KÖVET-HÍREK

Átadták a 2023-as Környezeti 
Megtakarítás és Zöld Iroda díjakat
A KÖVET Egyesület a Fenntartható Gazdaságért 28. konferenciáját rendezte meg 2023. november 
14-én Budapesten, a MagNet Házban, amely ezúttal az Alkalmazkodás és együttműködés címet kapta. 
A szakmai találkozón bemutatták a környezetvédelmi és társadalmi szempontból leginkább példamu-
tató intézkedéseket: átadták az Ablakon Bedobott Pénz és a Zöld Iroda, Zöld Rendezvény Program 
legjobb pályázóinak járó díjakat.

A 28. KÖVET Konferencia és Díjátadó 
kereté ben hetedik alkalommal adták át  
a Dr. Georg Winter-életműdíjat, amit 
Réti Gá bornak, az Egis Gyógyszergyá rak 
Zrt. EBK igazgatójának ítélt az Egyesület 
elnöksége.

A díjátadót megelőzően Prof. Dr. Kerekes Sán-
dor tartotta meg gondolatébresztő „A fenn-
tarthatatlan és végzetes önhittség” című 
plenáris előadását, amelyről összefoglalónkat 
lapszámunk 22. oldalán olvashatja. A bemuta-
tott előadás  innen tölthető le. 

A 2023-as Ablakon Bedobott Pénz és 
Zöld Iroda Programban a vállalatok és 
szervezetek, intézmények 5 éven belüli 
intézkedésekkel indulhattak, egy rövid 
pályázati anyag leadásával. A szervezők 
nem titkolt célja volt, összhangban az 
Egyesület küldetésével, hogy a bajnokok 
megtalálása mellett a fenntarthatóság 
területéről származó, mások által is 
adaptálható, a vállalati vagy szervezeti, 
intézményi működésbe beépíthető jógya-
korlatokat osszanak meg, elősegítve ezzel 
is a jelen gazdasági és környezeti válság-
helyzetből való kilábalást.
Az intézkedéseket – idén csakúgy, mint a 
korábbi években – helyszíni auditon elle-
nőrizték az Egyesület szakértői. A ver-
senyben a felkért szakmai zsűri választotta 
ki a legjobbakat. Az intézkedések összesen 
59,39 milliárd forint és 24 millió tonna 
CO2-egyenérték megtakarítást eredmé-
nyeztek.

A különleges díjak alapanyagát, a gyártási 
selejtből származó nyomtatottáramkör-la-
po kat, azaz NYÁK-okat az Eurocircuits Kft. 
ajánlotta fel, talapzata pedig hulladékfából 
készült, ezzel is szimbolizálandó a körfor-
gásos gazdaságot.

A beadott intézkedések esettanulmá-
nyok formájában megjelentek az Egye-
sület Lépések című szaklapjának 
kü  lön szá mában, amely elérhető a KÖVET 
iro dá ban, illetve letölthető a erről a linkről. 
A díjátadó mellett az Egyesület jubiláló 
és újonnan belépő tagjainak ünnepi 
oklevéllel köszönte meg, hogy a KÖVET 
Közösség tagjaiként támogatják a fenn-
tarthatóság érdekében végzett szakmai 
munkát.

A konferencia délutáni szekciójában 
3 műhelymunkán vehettek részt az 
érdeklődők.

1.  A LIFE- CLIMCOOP projekt keretében a 
KÖVET és partnerei az éghajlatváltozás 
elkerülhetetlen hatásaihoz való alkal-
maz kodás, és a hatások csökkentése 
ér de kében szükséges cselekvési lehető-
sé gek feltérképezését vállalta, valamint 
az együttműködések révén mintaér-
tékű lépések megtételét a vá rosok és az 
ipari övezetek között. Egy konkrét hazai 
példán keresztül ismerhették meg a részt-
vevők az együtt  működésben rejlő lehe-
tősége ket, amely Kazincbarcika város 
és a BorsodChem Zrt. között jött létre.  
A műhelymunkán levetített előadás  
itt érhető el.

Környezeti Megtakarítás 2023 díj

„Legszebb mosott gyümölcs a tálban” kategória  
(azonnal megtérülő intézkedés):  

a PÁTRIAPHARMA Kft. − Oldószer-visszaforgatás az Atra55-4 gyártási folyamatba 
címet viselő intézkedése

„A legízletesebb alacsonyan csüngő gyümölcs” kategória  
(3 éven belül megtérülő beruházás):  

a Richter Gedeon Nyrt. – Dorogon új iszapvíztelenítési technológia bevezetése 
címet viselő intézkedése

„A legnagyobb magasan csüngő gyümölcs” kategória  
(3 éven túl megtérülő beruházás):

A zsűri megosztott díj átadása mellett döntött.
BÜCHL HUNGARIA Kft. és az AUDI HUNGARIA Zrt. közös pályázata – 

Fenntartható hulladékszállítás címet viselő intézkedése,
valamint az EUROAPI Hungary Kft. – Kondenzhő-hasznosító rendszerek 

telepítése című intézkedése érdemelte ki.

Karbonmegtakarítási különdíj – vállalat kategória  
(a legtöbb CO2-egyenérték megtakarítással járó intézkedés):

az EUROAPI Hungary Kft. – Energetikai intézkedéseinek összesítése

Zöld Iroda díj 2023
nonprofit/intézmény kategória:  

Alsómocsolád Község Önkormányzata  
Energiakrízis – válság vagy lehetőség? című pályázata

vállalat kategória:  
Tetra Pak Csomagolóanyag Gyártó Zrt.  

Tisztaság vegyszerek nélkül című pályázata.

https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/Dr.-Kerekes-Sandor-Eloadas-2023.11.14.-Konferencia.pdf
https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/KLIMAADAPTACIO_TRENING_Bp_2023-11-14.pdf
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2.  A Környezeti Technológia Hitelesí-
tése, röviden ETV (Environmental Tech-
nology Verification), egy olyan eszköz, 
amely megfelelő és megbízható bizonyí-
tékot szolgáltat a zöld innovációk telje-
sítményéről. Ennek hazai megalapozása 
a feladat a LIFEproETV projektben. 
Mely cégeknek és miben lehet hasznos 
az ETV hitelesítés? Mi szükséges az 
ETV hitelesítéséhez és széles körű elter-
jedéséhez? Többek között ezekre a kér-
désekre keresték közösen a válaszokat. 
A műhelymunkán levetített előadás itt 
érhető el.

3.  Városi és vállalati zöldfelületek, beltéri 
nö vény termesztés, ötletek, tapaszta-
la tok, jó gyakorlatok. A harmadik 
mű hely mun ka során a résztvevők az 
Erasmus+ Build Green nemzetközi 
pro jekt tapasztalatait ismerhették meg.  
A műhelymunkán elhangzott elő adá sok 
itt és itt érhetők el.

A 28. KÖVET Konferencia Zöld 
Rendezvény Minősítése

Célunk volt, hogy a Zöld Rendezvény Minő-
sítés szempontjai szerint környezettudatos 
és fenntartható rendezvényt szervezzünk, 
mely előírásokat a tervezés, előkészítés, 
lebonyolítás és az utómunkálatok során is 
figyelembe vettünk.
A minősítés témakörei kiterjednek a kom-
munikáció, közlekedés, helyszín és szállás, 
beszerzés, anyaghasználat, élelmiszerel-
lá tás, szolgáltatások, rendezvénytechnika és 
berendezés, hulladékgazdálkodás, ener gia- 
és vízszolgáltatás, társadalom és fele lős-
ségvállalás területére.

A helyszín ez alkalommal is a MagNet 
Közösségi Ház volt, ahol az előző évek 
tapasztalatai alapján adottak voltak a fel-
tételek a fenntarthatósági szempontok 
érvényesítésére. A Közösségi Ház tömeg-
közlekedéssel, kerékpárral vagy gyalo-
gosan könnyen megközelíthető, központi 
helyen van.
A rendezvény során kizárólag újrahasz-
nálható étkészletet, edényeket, poharakat 
használtak a résztvevők. Kerültük az 
egy szer használatos csomagolóanyagok 
hasz nálatát. A rendezvényteremben és a 
folyosón is ki voltak helyezve szelektív gyűj-
tőedények. A „Passzold vissza, Tesó!” kam-
pány keretében a használt mobiltelefonokat 
is a megfelelő gyűjtőedénybe helyezhették 
a vendégek. Ez alkalommal többen is 
hoztak telefont, körülbelül 8 kg gyűlt össze.

Az élelmiszerszolgáltató vállalkozás előny-
 ben részesítette a helyi és az év szak nak 
megfelelő friss alapanyagokat, étel kü lön-
legességeket, valamint igyekeztek ökoló-

giai módszerekkel, azaz káros vegysze rek 
és műtrágya nélkül termesztett élelmiszert 
felkínálni. A még fogyasztható ételmara-
dékokat az étterem rendszeresen felajánlja  
a Bike Maffia és a Podmaniczky utcai hajlék-
talanszálló részére. Innivalónak csapvizet 
(ivóvizet) és teákat, Fair Trade minősítésű 
kávét kínáltak a vendégeknek.
Fejlesztendő terület még, hogy jobban ki-
használjuk a természetes fényt és ezáltal 
még jobban takarékoskodjunk az energiával. 

A minősítés összesített eredménye a 
100-ból 80 pont lett, ami jó eredménynek 
számít. A továbbiakban is igyekszünk 
fókuszálni a környezettudatos jógyakorla-
tokra és minél többet beépíteni a rendez-
vényeink során.
A 28. KÖVET Konferencia a Zöld Ren-
dezvény Minősítési skálán 4-es foko-
zatot ért el, amely jó eredménynek 
számít.

Fotók: ©Oszlánszki Lili / KÖVET Egyesület

A díjazott vállalatok szakemberei kerekasztal-beszélgetésben avatták be a konferencia közönségét  
a díjazott intézkedések részleteibe

https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/ETV-workshop-20231114.pdf
https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/ETV-workshop-20231114.pdf
https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/003_BG_zoldfal_zoldteto_2023_11_14.pptx.pdf
https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/002_Build-green_Indoor-Agriculture.pdf
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Prof. Dr. Kerekes Sándor előadása
Az összefoglalót írta: Szilágyi Edit / KÖVET Egyesület

A díjátadót megelőzően Prof. Dr. Kerekes Sándor tartotta meg gondolatébresztő „A fenntart-
hatatlan és végzetes önhittség” című plenáris előadását, amely innen tölthető le. 

A professzor úr előadását egy erős felütéssel kezdte a The Eco-
nomics of Biodiversity: The Dasgupta Review 2021-ből idézett 
mondatával: „A világ átlagembereinek anyagi életszín-
vonala ma sokkal magasabb, mint valaha is volt; való-
jában soha nem volt még ilyen jó dolgunk.” Ezt a kijelentést 
árnyalja azonban, hogy a javakkal és szolgáltatásokkal szemben 
támasztott igényeink messze meghaladják a bioszféra képes-
ségét, hogy azokat fenntartható módon kielégítse. 

Az egyik okként az emberiség túlnépesedését szokták emlí-
teni. A fejlődő országok esetében egyértelmű a korreláció a 
nők termékenységi rátája és a GDP változása között az 1960-
2020-ig tartó időszakban, melyet egy táblázattal szemléltetett 
az előadó, és kiemelte, hogy a nők iskolázottsága csökkenti a 
termékenységi rátát.

Neves közgazdászok is vitatkoznak a helyzet súlyosságának 
megítélésén. Akikre érdemes hallgatni Kerekes professzor sze-
rint: William Nordhaus, Nicholas Stern és Martin Weitzman. Az 
előadó több példát is hozott a jövő tervezhetőségének nehéz-
ségeivel kapcsolatban. Stern jelentésének kapcsán Nordhaus 
2007-ben úgy nyilatkozott, hogy „A jelentés egy olyan társa-
dalmi diszkontrátát javasol, amely lényegében nulla. Ez a távoli 
jövőre gyakorolt hatásokat óriásira növeli, és racionalizálja a 
kibocsátások, sőt minden fogyasztás mélyreható csökkentését 
már ma.”. Hayek véleményét is kiemelte az előadó: „Bevallom, 
hogy jobban szeretem az igaz, de tökéletlen tudást..., mint a 
pontos tudás színlelését, amely valószínűleg hamis.” 

A nyugdíj és egészségbiztosítási alapok a pénzüket a klímapo-
litika által leginkább érintett vállalkozásokban tartják (olaj- és 
gázipar), ezért jogos Mark Carney kijelentése, aki azzal riogatta 
a gazdasági befektetőket, hogy vagyonuk jelentős része elér-

téktelenedik, mert a fosszilis energiahordozók nagy részét nem 
szabad elégetni, ha teljesíteni akarjuk a klímapolitikai célokat. 
(2015. szeptember 19. Financial Times, Pilita Clark).

Itt az ideje a nyersanyagforradalomnak! Az anyagfelhasz-
nálás termelékenysége nőtt a leglassabban 1970-2017 között. 
Erre egy példa, hogy egy autó élettartama 96%-ában parkol, 
ami nagymértékű nyersanyagpazarlás. A professzor úr idézte 
Gelencsér András akadémikus előadását (2023. 11. 13. Corvinus 
Egyetem) melyben rámutatott, hogy a hidrogén üzemanyagként 
való felhasználása, valamint a fúziós energia használata zsák-
utca és a csodavárás kategóriájába tartozik.

A mindenre alkalmasnak látszó terápia: az ESG volt a követ-
kező vizsgált terület. McKinsey nyilatkozott az ESG fontossá-
gáról és gyengeségének következményeiről. Kiemelte a negatív 
kormányzati fellépés kockázatát, mely elérheti a nyereség har-
madát! Egy erősebb kedvező külső „értékelés” lehetővé teszi 
a vállalatok számára, hogy nagyobb stratégiai szabadságot 
érjenek el, enyhítve a szabályozási nyomást. Valójában az egyes 
ágazatokban és földrajzi területeken tapasztalható, hogy az ESG 
erőssége segít csökkenteni a vállalatokkal szembeni negatív kor-
mányzati fellépés kockázatát. Ez állami támogatást is kiválthat. 
A kockán forgó érték magasabb lehet, mint gondolnánk. Elem-
zésük szerint jellemzően a vállalati profitok egyharmadát veszé-
lyezteti az állami beavatkozás. Hangsúlyos irány, hogy nőnek a 
külső kockázatok (a változó mező felértékelődik). A tudomány 
olyan kockázatokat is bizonyíthat, amit korábban nem. 

Az előadás zárásaként elhangzott, hogy a társadalmi evolúció 
próba-szerencse kérdése, a tudósok viszont tudománnyá akarják 
tenni a világot. A jövő komplex és bizonytalan. Vannak sikeres 
próbálkozások, de sajnos az ESG nem lesz elég.

https://kovet.hu/wp-content/uploads/2023/11/Dr.-Kerekes-Sandor-Eloadas-2023.11.14.-Konferencia.pdf


LÉPÉSEK 23

Klímaadaptáció, fenntartható terek és 
környezeti technológiák hitelesítése
Szerzők: Biró Imola, Herner Katalin, Reichardt Luca, Rőczei Norbert / KÖVET Egyesület

A KÖVET Egyesület két LIFE és egy Erasmus+ támogatású projektben vesz részt, amelyekben 
2023-ban számos esemény, workshop, megjelenés, tanulmányút zajlott. Ezekről olvashat röviden 
a következő oldalakon. Minden projektnél megjelöltük, hol található magyar és angol nyelveken 
további információ, amit ajánljuk olvasásra, hasznosításra. 

LIFE-CLIMCOOP projekt:  
városok és helyi vállalatok együttmű-

ködése a klímaadaptációért

A KÖVET a hat szervezetből álló hazai kon-
zorcium tagjaként 2023-ban is proaktívan 
vett részt a négy évig tartó projekt aktuális 
feladatainak teljesítésében. 

A LIFE-CLIMCOOP általános célja a 
köz- és magánszféra közötti partnerség 
ki a la kítása a klímaváltozáshoz való 
alkal maz kodás céljából. A projekt kere-
tében Kazincbarcika Város Önkormány-
zata és a városban működő BorsodChem 
Zrt. közösen lépnek fel a helyi éghajlati koc-
kázatok csökkentése érdekében, amelynek 
részeként elkészül közös alkalmazkodási 
klímastratégiájuk, amely éghajlatváltozási 
sérülékenységvizsgálaton alapul. Létrejön 
egy módszertani útmutató, valamint egy 
online alkalmazkodási jógyakorlat-gyűj-
temény, amelyek a közös önkormányza-
ti-vállalati együttműködések replikációját 
segítik majd elő más önkormányzatok és 
ipari vállalatok számára hazánkban és az 
EU területén. 

A projekt az Európai Unió LIFE program-
jának támogatásával valósul meg, az 
Energetikai Minisztérium társfinanszíro-
zásával. A projekt időtartama: 2020. szep-
tember 1. – 2024. augusztus 31.

Résztvevő konzorciumi partnerek: 

 ∫ konzorciumvezető: Miskolci Egyetem

 ∫ BorsodChem Zrt.

 ∫ Kazincbarcika Város Önkormányzata

 ∫ HungaroMet Nonprofit Zrt.

 ∫ GeoGold Kárpátia Kft.

 ∫ KÖVET Egyesület a Fenntartható 
Gazdaságért

A KÖVET a projektben vállalt feladatai 
közül az alábbi, fontosabb tevékenysé-
geket végezte 2023-ban:
Négy követői workshopot rendeztünk a 
projekt iránt mélyebben érdeklődő önkor-
mányzati, illetve vállalati közönségnek, 
amelyeken szakmailag mélyebb betekin-
tést kaphattak szűkebb körben. Tavasz-
szal egy 4 napos holland-belga szakmai 
tanulmányutat szerveztünk Rotterdamba és 
Leuvenbe, ahol elsősorban három má sik LIFE 
projekt (LIFE UrbanAdapt, LIFE Green roofs, 
LIFE PACT) keretében vízzel kapcsolatos 
klímaadaptációs eljárásokat, mód szereket, 
illetve a városi zöldfelületek fejlesztésé vel 
kapcsolatos innovációkat tanul má nyoz-
tunk.

Nyáron előadást tartottunk a kazincbarcikai 
Kolor Akadémia népfőiskolai előadásso-
rozaton a klímaadaptációról helyi általá nos 
iskolásoknak és pedagógusaiknak. Kitele-
pültünk a projekt saját standjával a Kolor-
fesztre, Kazincbarcika legnagyobb 
fesz ti váljára. A megjelenéssel az volt a 
célunk, hogy közvetlenül elérjük a térség 
lakosságát, és első kézből szolgáltassunk 
információt a projektről. Ez végül teljesült, 
közel száz látogatóval tudtunk hosszabban 
elbeszélgetni és egy kérdőívet kitölttetni, 
amelyből pontosabban megismerhettük, 
hogy mire van szüksége a helyieknek a pro-
jekt részéről.

Folytattuk az országos klímaadaptációs 
roadshow-t, ahol a helyi város-vállalat 
együttműködéseket segítünk életre hívni. 
A workshopokon jellemzően külső partne-
rekkel – Miskolci Egyetem, Green Policy 
Center, Litkai Gergely – tartottunk négy alka-
lommal félnapos programot, amelyek nek 
a helyi polgármester volt a házigazdája, 
és ame lyeken 5-25 helyi vállalat vett részt.  
A work shopok helyszínei márciusban Pécs 
és Szé kes fehérvár, májusban Veszprém, 
novemberben pedig Szügy voltak.

A projektet több szakmai konferencián 
mutattuk be az év folyamán – Budapesten 
a Fenntartható Városok Expón és a Planet 
Budapest 2023 Expón, Nyíregyházán a 
GAPSME Zöld cselekvési terv vállalkozások 
számára című rendezvényen. A KÖVET éves 
konferenciáján egy külön szekciót szentel-
tünk a LIFE-CLIMCOOP projektnek.

Jógyakorlat-gyűjteményt állítottunk össze 
a hazai vállalatok által megvalósított klíma-
adaptációs intézkedésekből.

A projekt eredményeiről 2024. augusztus 
28-án egy zárókonferencia keretében 

számolunk be, amelyre a Lépések olvasóit 
is szeretettel várjuk.
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LIFEproETV projekt – Bizonyítsa, hogy 
zöld technológiája teljesít!

A 2020-2024-ig tartó nemzetközi projekt 
célja az ETV – Environmental Technology 
Verification – megismertetése és elter-
jesztése a hazai vállalatok körében. Az 
ETV környezetileg kedvező teljesítményt 
nyújtó technológiák ISO14034-es szab-
vány szerinti hitelesítése. 

Az ETV hozzájárul az európai vállalatok 
zöld átállásához azáltal, hogy megbíz-
ható, hitelesített információt szolgáltat 
a technológiáról, ami javítja a vállalatok 
környezeti teljesítményét, ezzel párhuza-
mosan növeli az innovatív vállalkozások 
piaci jelenlétét, javítja megítélésüket.

Ez a projekt támogatásban részesül az 
Európai Unió LIFE Programjában, a 
LIFE19 GIE/PL/000784 programszámon. 
Társfinanszírozója a lengyel Környezetvé-
delmi és Vízgazdálkodási Alap, valamint 
Magyarországon az Agrárminisztérium.

A nemzetközi konzorcium tagjai:

 ∫ konzorciumvezető: IETU (PL)

 ∫ IOS PIB (PL)

 ∫ ENEA (I)

 ∫ CETAQUA (E)

 ∫ ZAG (SLO)

 ∫ KÖVET Egyesület a Fenntartható 
Gazdaságért

A KÖVET a projekt keretében 2023-ban 
számos alkalommal számolt be az ETV-ben 
rejlő lehetőségekről, mint például a KÖVET 
tagságának a 37. közgyűlésen, külön 
napon a Planet Budapest 2023 Expón.  
A 28. KÖVET konferencián a résztve-
vőkkel műhelymunkán vitattuk meg az 
ETV hazai vállalatok számára nyújtott 
lehetőségeit, webinárt tartottunk a kon-
zorciumvezető részvételével, többoldalú 
meg beszéléseken jártuk körül a hazai ak k-
reditálás és hitelesítés feltételeit az érin-
tettekkel, elérhetővé tettük a projektben 
kifejlesztett szakmai anyagokat az érdek-
lődő vállalatok számára, részt vettünk a 
kon zorcium online és személyes megbe szé-
lésein, találkozóin, többek között Barcelo-
ná ban 2023 szeptemberében. 

2023 novem berében indult a projekt nép-
szerűsítő kampánya, mely során ren-
dez vények, webinárok és szakcikkek 
meg je len tetésével ismertetjük meg a hazai 
innovatív technológiát szolgáltatókat és 
használókat az ETV előnyeivel. 

Találkozzanak velünk és ismerjék meg 
tüzetesebben az ETV-ben rejlő lehetősé-
geket a Hungexpón az Ipar napjai kiállí-
táson 2024. május 7-10. között.

További információk a projektről:  
https://lifeproetv.eu/hu/kezdolap/ 
https://kovet.hu/lifeproetv-projekt/

https://lifeproetv.eu/hu/kezdolap/
https://kovet.hu/lifeproetv-projekt/
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James Powell: 2084 − Az eltűnt jég nyomában 
− Képzelt riport a klímaváltozásról
Szerző: Herner Katalin / KÖVET Egyesület 

„Talán érthető, ha nem hagy nyugodni a kérdés, hogy ha valami időgép visszare-
píthetne a 2020-as évek elejére, s az akkori emberek kezébe adhatom ezt a könyvet, 
vajon számítana-e. [...] De hadd lépjem át egy pillanatra a szakmám kereteit: lerí a 
század (XXI.) első három évtizedének általános tablójából, hogy az emberek egy-
szerűen képtelenek voltak megemészteni a rossz hírt, és a tettek mezejére lépni 
– hiába mondták nekik a tudósok, hogy az unokáik sorsa forog kockán. Állítjuk 
magunkról, hogy az egyetlen jövőtudatos, ennek jegyében cselekedni képes faj 
vagyunk, de többnyire a kisujjunkat sem mozdítjuk…”

2084 a távoli jövő nekünk, a gyerekeinknek 
az időskor.
A könyv 2084-ben játszódik, fiktív inter-
júkkal repít vissza a 21. század elejére, nap-
jainkba, és veszi sorra, mit próbált és mit 
nem próbált tenni az emberiség, országok, 
városok, régiók, intézmények, szakértők a 
klímaváltozás ellen. Hogyan sodródtunk 
egy olyan útra, melynek végén az a 2084 
áll, amit  nem szívesen látnánk, és biztosan 
nem szeretnénk ilyen jövőt a gyermeke-
inknek, unokáinknak.
Aszály és tűzvész, áradás, tenger-
szint-emelkedés, marokkói klíma Svájcban, 
eltűnt sípályák, víztakarékossági ráta 

Arizonában, hamuvá égett amazóniai 
esőerdő, vihardagályok Bangladesben, a 
tengerbe süllyedt Tuvalu szigete, fajkiha-
lási hullám… dióhéjban a témák.
A könyv részben fikció, a beszélgetések 
nem valósak, a klímaváltozás hatásai 
jól prognosztizálhatók ugyan, de mégis 
következtetések. Az, hogy a 21. század 
elején elmulasztottuk a lehetőségét a haté-
kony változtatásnak és így a klímaváltozás 
megelőzésének, fájó tény, különösen most, 
2024 elején, a 2023-as dubaji COP28 ellent-
mondásos és sikertelen lezárta és a mete-
orológiai mérések óta észlelt legmelegebb 
február után. A legmegdöbbentőbb, hogy 

a könyvben olvasottak reggel a hírekből 
köszönnek vissza. Nem hiszem, hogy a 
könyv célja a klímaszorongás erősítése 
volna, sokkal inkább a szemek felnyitoga-
tása, olvasását annak ajánlom, aki még 
lát reményt, hogy az emberiség észbe kap 
és tehet valamit a változások lassítására. 
Megállítani nincs módunk. Az életben és 
a Földön egy örök, a változás. A változás 
mértéke, nagysága, iránya, amit befolyá-
solni tudunk. Aztán marad az alkalmaz-
kodás, nem jószántunkból, kényszerből.

SZEMLE

Erasmus+ Build Green projekt:  
fenntartható terek létrehozása

2021 novemberétől 2023 decemberéig 
tartott az Erasmus+ Build Green elneve-
zésű felnőttoktatási projekt, amelynek 
a KÖVET Egyesület volt a magyarországi 
megvalósítója. A nemzetközi partner-
ségben indított projekt fókuszában az 
éghajlatváltozáshoz való alkalmaz-
ko dás, a városi zöldfelületek növelése, 
valamint az energia- és erőforrás-meg-
őrzés állt. A partnerek a fenntartható terek 
létrehozása céljából hat témakört dolgoztak 
ki, melyek az újrahasznosított anyagok fel-
használása, a passzív házak, az ökológiai 
szennyvízrendszerek, a zöldfalak, zöldtetők 
és tetőkertek, valamint a beltéri mezőgaz-
daság voltak. 

A fenti témák olyan lehetőségeket nyitot tak 
meg a résztvevők előtt, amelyek által a gya-
korlatban ők is részesévé válhatnak a kör-
forgásos gazdaságnak és a klímaváltozás 
elleni küzdelemnek. A KÖVET Egyesület  
a tetőkertek, zöldfalak, beltéri mezőgaz-
daság témákkal foglalkozott. A beltéri me -
zőgazdaság témában partnerünk a MATE 
felkért szakértője Dr. Kovács Barnabás 
volt. A projekt során 4 nyelven készültek 
el a témaköröket feldolgozó tananyagok: 
jógyakorlat-gyűjtemény, video tár, elméleti 
háttér keretrendszer és online tananyag. A 
projekt során 2023 tavaszán sor került egy 
magyarországi tanulmányútra Buda-
pesten és a Balaton-felvidéken, mely során 
elméletben és gyakorlatban is bemutattuk 
az általunk feldolgozott témaköröket (IKEA 
tetőkert, Mesevonat Bölcsőde, Magnet Ház 
zöldfal, KOSTAL iroda Rotower tornyok, 
Folly Ar bo rétum, Hideghegyi Permakul-
túrás közös ség). Ezt követően állítottuk 
össze a tan anyagokat, majd az ősz folyamán  
3 workshop keretében mutattuk be a gya-

korlatban is a megoldási lehetőségeket, amit 
egy 3 alkalmas online konzultáció köve-
tett. Az ősz folyamán számos kiállításon 
és rendezvényen mutattuk be a projektet, 
és népszerűsítettük a tudásanyagát, mint 
például a Planet Budapest 2023 Expón 
és a 2. Fenntartható Városok Expón.  
A 28. KÖVET Konferencián külön work-
shop keretében ismertettük meg az érdek-
lődőket a projekt eredményeivel. A projekt 
2023 decemberében zárult, eredményei  
a KÖVET honlapján érhetők el.

A nemzetközi konzorcium tagjai: 

 ∫ konzorciumvezető: Centro de Estudios 
Ecológicos Abrazohouse (E)

 ∫ Innovation Frontiers IKE (GR)

 ∫ KÖVET Egyesület a Fenntartható 
Gazdaságért

További információk a projektről:  
https://buildgreen-project.eu

https://buildgreen-project.eu 
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50 év integrált környezettudatos vállalat-
irányítás − A kisvállalatok, mint a 
környezet védelem úttörői
Szerző: Prof. Dr. Jan Hensmann / Münsteri Egyetem, fordította: Reichardt Luca / KÖVET Egyesület

1972-ben Stockholmban rendezték meg az első olyan ENSZ konferenciát, amelynek a témája kör-
nyezettel kapcsolatos. Ugyanebben az évben a Római Klub közzétette „A növekedés határai” című 
jelentését. A világgazdaság már ekkor szembesült a megkerülhetetlen környezeti kihívással. 

A leghatározottabb válasz a kis- és közép-
vállalkozások (kkv-k) részéről érkezett. 
Ugyancsak 1972-ben egy hamburgi vál-
lalkozó, Dr. Georg Winter, Winter & Sohn 
nevű családi cégükben kifejlesztette és 
bevezette a környezetközpontú válla-
latirányítás integrált rendszerét (Win-
ter-modell). 

Mi volt ebben az újdonság? Először is nem 
elszigetelt akció volt, hanem minden 
vezetési szintre és működési részlegre 
vonatkozott. Többé már nem kizárólag a 
nyereség volt a fő cél, hanem egyidejűleg 
a környezet maximális védelme is. Georg 
Winter beleértette ebbe a marketinget, a 
termékfejlesztést, a gyártástechnológiát, 
az anyaggazdálkodást, az energia- és 
víztakarékosságot, a hulladékártalmatla-
nítást és -újrahasznosítást, a humánerő-
forrásokat stb. 1984-ben Dr. Georg Winter 
kezdeményezte, hogy hozzanak létre egy 
nemzeti szintű, környezettudatos válla-
latirányítás terjesztésére hivatott munka-
csoportot Németországban. Ezt követően 

1991-ben megalapította a Környezettu-
datos Vállalatirányítás Nemzetközi 
Hálózatát (INEM egyesület), amely ezt az 
eszmét és gyakorlatot terjesztette.

Dr. Georg Winternek a Winter-modellről 
szóló könyve, a „Zölden és nyereségesen, 
Útmutató a környezettudatos válla-
latirányításhoz” (Das umweltbewusste 
Unternehmen) először 1987-ben jelent meg. 
Gyakorlati ellenőrző listáival öt német 
kiadást ért meg, és tizenkét nyelvre fordí-
tották le (szerk.: köztük 1997-ben magyarra 
is).
Az első kiadás (1987) előszavában Stanley 
Clinton Davis, az Európai Közösségek 
Bizottságának tagja a következőket írta:
 „[Az] európai üzleti közösség most egy 
átfogó és gyakorlatias kézikönyvvel 
rendelkezik a környezetbarát vál-
lalatvezetésről... A könyv alapja a 
kipróbált és bevált »A környezetbarát 
vállalatirányítás integrált rendszere« 
(a Winter-modell), amely a menedzs-
ment minden fő szempontját lefedi...”.

A francia kiadáshoz 1988-ban írt elősza-
vában Jaqueline Aloisi de Larderel, 
az ENSZ Környezetvédelmi Programja 
(UNEP) keretében működő EU Ipari és Kör-
nyezetvédelmi Főosztályának igazgatója 
kiemeli a könyv nemzetközi jelentőségét: 

„Ez a könyv nem csak az európai 
vállalatok számára nyújt modellt. 
Alapelvei és nagyon gyakorlatias 

ajánlásai világszerte alkalmaz-
hatók és alkalmazandók...  

Az Egyesült Nemzetek Kör-
nyezetvédelmi Programja alá 
tartozó Ipari és Környezetvé-

delmi Főosztály ezért az Európai 
Bizottsággal együtt örömmel 
támogatja a könyv széles körű 

nemzetközi terjesztését.” 

Dr. Georg Winter 1988-ban az Európai Unió 
Környezetvédelmi Főigazgatóságától meg-
kapta a Diploma Meritorium a Környeze-
tért 1987 elnevezésű kitüntetést.

A Környezetközpontú vállalatirányítás 
integrált rendszere az Európai Uniónak 
is döntő lendületet adott a környezetvé-
delmi vezetési és hitelesítési rendszer 
(EMAS), más néven az EU Ökoaudit kidol-
gozásához. A Nemzetközi Szabványügyi 
Szervezet által először 1996-ban kiadott 
ISO 14001 nemzetközi környezetirányítási 
szabvány a Winter-modellel kapcsolatos 
sokéves nemzetközi tapasztalatokra tudott 
támaszkodni.

1994-ben Georg Winter „Blueprint for 
Green Management” című könyvéhez írt 
előszavában Tom Peters amerikai író, akit 
akkoriban széles körben üzleti guruként 
ünnepeltek, a következőket írta: „A      Winter-
modell, amely a könyv alapkoncepciója, egy 
átfogó, azonnal használható megközelítés a 
környezettudatos vállalatirányításhoz [...]”.  

Helmut Schmidt 1998-ban megjelent „Weg-
gefährten − Errinerungen und Reflexionen” 
(Társak − Emlékek és reflexiók) című köny-
vében nagyon személyes szavakkal illette 
Dr. Georg Wintert, aki 1995-ben elnyerte a 
Német Környezetvédelmi Díjat: 

„Winter példamutató módon 
ötvözte a kreativitást, a minő-
séget és a nyereségességet az 

energikus környezetvédelemmel.” 

Így a környezetvédelem szempontjából kri-
tikus átalakulási és fejlődési időszakban, 
1972-től kezdődően egy hamburgi közép-
vállalat volt az, amely − az Európai Unióval 
szoros együttműködésben − a környezet-
tudatos vállalatirányítási rendszer 
feltalálásával, bevezetésével, fejlesz-
tésével és elterjesztésével mozgásba 
hozta a gazdaságtörténelmet. 

Dr. Georg Winter
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Új KÖVET-tagok  
Alsómocsolád Község Önkormányzata

Alsómocsolád község, ez az alig 300 lelket számláló zsáktelepülés 
Baranya megye északi szegletében fekszik, kiemelkedő természeti 
értékeinek köszönhetően szűkebb környezetünk egyik gyöngy-
szeme.

A menedzsmentszemléletű vezetés, a tudatosság és a stra-
tégiai gondolkodás, az együttműködések, az innovációs 
képesség és nem utolsósorban a közösség bevonása valóban a 
Jövő falujává tette Alsómocsoládot.
Hosszú távú céljaink között szerepel az, hogy az itt élők hosszú 
ideig, egészségesen élhessenek, aminek alapfeltétele a környe-
zetünk megóvása. Hisszük, hogy a fenntarthatóság nemcsak ezt, 
hanem a stabil gazdálkodást és az igazságos elosztást is jelenti.
Önkormányzatunk már 2021-ben elindult egy olyan úton, melynek 
célja egy energiaközösség létrehozása. Ez azonban nem csupán 
a megújuló energiák használatát, hanem az energetikai felújítások 
támogatását, az okos energiamenedzsmentet és a fogyasztási szo-
kások megváltoztatásának ösztönzését is jelenti. 
Innovatívan, fenntarthatóan, tudatosan, okosan, közösségben.

A kezdetben tapasztalható ellenállás, 
például egyes gazdasági szövetségek 
részéről, hamarosan átadta helyét a kreatív 
együttműködésnek. Ma a Winter-modellt 
világszerte széles körben alkalmazzák az 
innovatív, jövőorientált vállalatok, függet-
lenül a vállalat méretétől.

A környezettudatos gazdálkodás módsze-
reinek megértése nem garantálja, hogy 
azokat a gyakorlatban is megvalósítják. 
Ahhoz, hogy a fenntarthatóság elvein ala-
puló vállalatirányítás elterjedjen és pros-
peráljon, jogilag kötelező keretfeltételeket 
kell kialakítani.

Dr. Georg Winter 2022-ben létrehozta a 
„Winter Alapítvány a Természet Joga-
iért” nevű nonprofit szervezetet azzal a 
céllal, hogy a fenntarthatóság érdekében 
elősegítse az ilyen keretfeltételek kidol-
gozását, valamint felelős és jogkövető 
megvalósításukat.

Az alapítvány alapszabálya szerint mun-
kája azon a meggyőződésen alapul, hogy 
a jogrendszereknek nemcsak az embe-
reknek, hanem a természetnek – beleértve 
a növényeket, az állatokat és a biotópokat 
–, biztosítaniuk kell a védelmükhöz szük-
séges jogállást, és alkotmányos rendel-
kezéseket kell alkotniuk jogaik hatékony 
érvényesítésére.

Winter az alapítvány tulajdonába adta a 
HAUS DER ZUKUNFT (A Jövő Háza) nevű 
hamburgi irodaházat, amelyben mintegy 
30 vállalat, egyesület és más szereplő 
ökológiai és szakmai kompetenciái össz-
pontosulnak. A befolyó bérleti díjakat az 
alapítvány céljainak hazai és külföldi elő-
mozdítására fordítják.
Winter az egyik kezdeményezője a 
„Hálózat a természet jogaiért” nevű, 
széles körű tagsággal rendelkező háló-
zatnak, amely tevékenységét a következő-
képpen magyarázza: 

„A természet jogi személy stá-
tuszának biztosítása úgy, hogy 
az törvényesen érvényesíthető 

jogokkal rendelkezzen, legá-
lisan kikényszeríthető, egyben 

a túlélési stratégia része az 
ember számára, aki a bioszféra 
és a biológiai sokféleség túlzott 
kizsákmányolásával saját létét 

fenyegeti.” 

Fotó: © Wikipedia 

  7345 Alsómocsolád, Rákóczi u. 21.

Polgármester: Dicső László

 +36 30 916 4231      

 mocsolad@t-online.hu

Kapcsolattartó: Zagyva Gabriella  
környezetvédelmi és klímareferens

 +36 20 579 6717    

zagyva.gabriella@alsomocsolad.hu

 www.alsomocsolad.hu

https://de.wikipedia.org/wiki/Haus_der_Zukunft_(Hamburg)
http://www.alsomocsolad.hu
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Compocity Kft.

A Compocity segíti a vállalatokat abban, hogy munkavállalói közös-
ségük részvételével játékos komposztálási szolgáltatásunkkal 
elérjék a fenntarthatósági, ESG céljaikat, beemelve a körforgást a 
vállalati kultúrába.

A Compocity ehhez egy plug&play folyamatot biztosít a vállalatok 
számára, amely során az ökológiai szorongás nyomon követhető, 
pozitív éghajlati hatású élménnyé alakul.

A Compocity szolgáltatóként segíti a városi irodaközösségeket 
abban, hogy a körforgásos társadalom aktív tagjaivá váljanak. 
A CompoBot, a komposztáló szakácsunk egy speciális mikroor-
ganizmus-koktélt használ a magas tápanyagtartalmú talajtápok 
városi környezetben történő elkészítéséhez. A létrehozott talajre-
generáló anyag felgyorsítja a növények táplálásának folyamatát 
és hamarabb boldoggá teszi őket, helyettesítve a mesterséges mű -
trá gya használatát. A felhasználók kézzelfogható hatást gyakorol-
hatnak környezetükre köszönhetően annak, hogy a maradék hová 
került. Elkerülik az üvegházhatású gázok keletkezését azzal, hogy 
nem hagyják, hogy a hulladék a szeméttelepekre kerüljön, rotha-
dásnak induljon. A frissen kezelt alapanyagnak így megmarad a 
tápanyagértéke és hasznos terméket hoz létre az eljárás során. 
A Compocity előadások és szemléletformálás által aktív tagja sze-
retne lenni a KÖVET közösségnek városi zöldfelületgazdálkodás 
témakörében.

 1114 Budapest Hamzsabégi út 37. 

 +36 70 334 84 28 

 info@compocity.help

www.compocity.help

EventAble Kft.

Fő tevékenységi területeink: 
• Fenntarthatósági tanácsadás, menedzsment és edukáció
• Környezettudatos rendezvények szervezése és tanácsadás
• Greenpact, a fenntartható tudástár 

Ha egy cég fenntarthatóan működik, vezetői felelősen gondol-
kodnak, fontos, hogy rendezvényeik is ehhez a szemlélethez iga-
zodjanak. 

Az EventAble a környezettudatos megoldások elkötelezett 
híveként fejleszti a vállalkozásokat és újítja meg a céges ren-
dezvényeiket és kommunikációjukat!
Két évtizedes munkánk során komoly tapasztalat volt azzal szem-
benézni, sok vállalkozásban nem biztos, hogy értik, miért éri meg 
ezt a szemléletet belevinni a működésükbe és az eseményeikbe. 
Ezért minden esetben fenntarthatósági oktatással kezdődik az 
együttműködésünk. Az utóbbi két-három évben pedig már aktívan 
azon dolgozunk együtt egy-egy rendezvény apropóján is, hogyan 
lehet egy vállalkozást fenntartható működési pályára állítani.
A vállalati fenntarthatóság témakörében igyekszünk minden 
aktuális, számukra hasznos és specifikus információt, megoldási 
lehetőséget felkutatni és átadni, valamint segíteni azok imple-
mentálásában.
Minőséget elkötelezettséggel!

 1064 Budapest, Podmaniczky u. 57. 2/14. 

 +36 70 608 7808 Csabai Hajnalka, ügyvezető 

 hajnalka@eventable.hu

eventable.hu

IMSYS Mérnöki Szolgáltató Kft.

Szolgáltatásaink:
Környezetvédelmi szakértői, tervezői és kivitelezői szolgáltatás, 
környezetvédelmi mérési- és mintavételi tevékenység, szennye-
zett talaj és felszín alatti víz vizsgálata, kármentesítés, munka- és 
tűzvédelmi szakértői tevékenység, iparbiztonsági szolgáltatás 
(SEVESO, REACH), informatikai, minőségügyi és vezetési tanács-
adás, ÜHG hitelesítési tevékenység. 

Miért választanak minket ügyfeleink?
Mert több mint 25 éves szakmai tapasztalat van a hátunk mögött. 
Mert társaságunk alkalmazottjai megfelelő szakértelemmel, szak-
képzettséggel és kiváló angol nyelvtudással állnak a jelenlegi és a 
leendő ügyfeleink rendelkezésére. Mert komplex, egymásra épülő 
szolgáltatási köröket tudunk felmutatni. Ügyfeleink egyszerre 
hét üzletágunk szolgáltatásai közül választhatnak projektjeik 
igényeinek megfelelően, egyetlen cégen belül! A legtöbb projekt 
általában többféle tudás integrálását is igényli. Tehát akár jól 
felszerelt vizsgálati laboratóriumainkat, akár környezetvédelmi 
szoftvereinket vagy más, projektjéhez illeszkedő szaktudásunkat 
venné igénybe, teljes szakmai hátterünk az Ön sikere szolgála-
tában áll!

 1033 Budapest, Mozaik utca 14/a. 

  06 1 430 0014, 06 1 430 0015    
Fax: 06 1 437 0325

 imsys@imsys.hu

 www.imsys.hu

https://www.compocity.help/
https://eventable.hu/
https://imsys.hu/
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Országos Betétbiztosítási Alap (OBA)

Az Országos Betétbiztosítási Alap (OBA) budapesti székhelyű, de 
országos hatáskörű, a betétbiztosítás révén a betéteseket védő 
25 fős szervezet, mely több mint 30 éve végzi a fizetésképtelenné 
vált hitelintézetek betéteseinek kártalanítását, így fontos része a 
pénzügyi stabilitási védőhálónak.

Az OBA elkötelezett a fenntartható működés mellett, Etikai 
Kódexében deklarált érték a környezettudatosság és a társadalmi 
felelősségvállalás, üzleti startégiájának része az ESG stratégia. 
A korábbi években elkezdett fenntarthatósági tevékenységünk 
kiteljesítése, más szervezetek által működtetett jógyakorlatok 
megismerése, az Egyesület által biztosított szakmai erőforrá-
sokhoz való hozzáférés, illetve a Zöld Iroda minősítés megszer-
zése érdekében csatlakoztunk a KÖVET Egyesülethez. 

Célunk a fenntartható működés teljes körűvé tétele mellett  
a karbonsemleges működés feltételeinek kialakítása.

TADAK-NETT Szolgáltató Kft.

A TADAK-NETT Kft. győri székhelyű cég, amely családi vállal-
kozásként indult 2000-ben. Mára a régió egyik meghatározó 
mosodai- és bértextília szolgáltatójává fejlődött. 2024-ben az 
ingolstadti központú BÜCHL vállalatcsoport tagjává vált.

Tevékenységi területe az éttermi, szállodai síktextíliáktól, 
a munka- és védőruhán át, az ipari géptörlőrongy, valamint 
szennyfogó szőnyeg mosásáig, szolgáltatásáig terjed.

A cégvezetés a kezdetektől kiemelt figyelmet fordított a technoló-
giai fejlesztésre, az innovatív megoldások rendszerbe állítására, 
a környezeti terhelés csökkentésére, így például napkollektoros 
rendszert telepített a technológiai sorba.

Hazai mosodai viszonylatban elsőként valósított meg komplex 
szennyvíztisztitó rendszert, ami mechanikai, fizikai- és kémiai 
egységekből áll, úttörő volt az ózon (O3) mosodai alkalmazá-
sában is, amellyel csökkenthető az energia- és a felhasznált 
vegyszer mennyisége. 

Az új partnereinknél alternatív lehetőséget biztosítunk az újra-
hasznosított poliészter tartalmú kevertszálas ruházatok beveze-
tésére, szolgáltatására.

A BÜCHL cégcsoport elvárásainak megfelelően, céljaink megvaló-
sítása érdekében szeretnénk a KÖVET csoport tagjaként dolgozni.

 9025 Győr, Achim L. András u. 9-11.

Iván Péter ügyvezető

 +36 20 425 0217       peter.ivan@tadaknett.hu

Csaplár Nagy Ervin kereskedelmi vezető 

 +36 30 969 4053      ervin.csaplar-nagy@tadaknett.hu

 www.tadaknett.hu

SMART-IT Technologies Kft.

Cégünk a SMART-IT Technologies Kft. szoftverfejlesztői oldalról 
kívánja elősegíteni a zöld átállást, az energiahatékonyság növe-
lését és a klímapolitikai célok elérését a hazai vállalkozások, intéz-
mények számára. Saját fejlesztésű ZEN energiamenedzsment 
szoftverünk innovatív megoldásokat kínál a tudatos ener-
giafelhasználás és a fenntarthatóság terén. 

A ZEN megoldással jellemzően 10-50%-kal csökkenthető az 
épületek energiafelhasználása, amely jelentős megtakarí-
tást jelenthet az éves energiaköltségekben.

Mesterséges intelligencia által támogatott megoldásunk min-
denre kiterjedő adatelemzéssel és öntanuló algoritmusokkal 
képes megérteni az ügyfelek energiafelhasználását és energiaelő-
állítását. Intelligens elemzéseink segítségével olyan közérthető 
információkhoz juthat, amelyek alapján hatékonyan lehet optima-
lizálni a rezsiköltségeket.
Ezen felül az újonnan induló hazai energiatőzsdén keresztül finan-
szírozási megoldásokat is kínálunk az energetikai fejlesztésekhez.

 1117 Budapest, Hauszmann A. utca 3. B. ép.

Korcsok Zoltán, innováció specialista

 +36 70 396 8591       zkorcsok@gmail.com

Rendes Szabolcs, finanszírozási specialista

 +36 20 579 6717     szabolcs.rendesvgmail.com

 www.zensmartenergy.com

 1092 Budapest, Köztelek u.6. 

 +36 (1) 214-066

 info@oba.hu

 www.oba.hu

http://www.tadaknett.hu
http://www.zensmartenergy.com
http://www.oba.hu
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Tersano

A Tersano forradalmasítja a takarítási ipart egy vegyszer-
mentes technológiával, melynek középpontjában a stabili-
zált ózonos víz áll. Ez egy olyan biztonságos és környezetbarát 
megoldás az általános takarításban, ahol a SAO (Stabilized 
Aqueous Ozone) a vízben oldott ózon erejével hatékonyan távo-
lítja el a szennyeződéseket és mikroorganizmusokat.  

A stabilizált ózonos víz egy rendkívül hatásos oldószer, amely 
segít megőrizni az egészséges környezetet anélkül, hogy káros 
vegyszereket kellene használnunk. Az alkalmazási területek 
sokrétűek, beleértve az otthoni tisztítást, irodai környezetet és 
az ipari terek takarítását is. 

A Tersano körforgásos technológiája hozzájárul a fenntart-
hatósághoz azáltal, hogy minimalizálja a környezeti ter-
helést és a keletkező hulladékokat. Korunk olyan innovatív 
megoldása, amely a vegyszerekkel ellentétben jelentősen hozzá-
járul az üvegházhatású gázok csökkentéséhez.

A Tersano technológia fenntartható választás, amely össz-
hangban van a környezettudatos életmóddal, miközben bizto-
sítja a hatékony tisztítást és fertőtlenítést. 

Válassza a Tersano-t, és lépjen a vegyszermentes, fenntart-
ható jövő felé a takarítás terén!

  1032 Budapest, Kiscelli utca 6. 3. emelet 8.

 +36 70 881 6809

www.smartclean.hu

http://www.smartclean.hu

